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Mekaniser i skovbruget

med HK-KVISTER

og hydraulisk

KUXMANN-kævlesaks
f -

HK-kvisteren

Nærmere oplysning ved

Hans Kieldsen 

Trend Storskov 

9640 Farsø 

Tlf. (08) 63 62 13

(Se HK-Kvister på 
redskabsdemonstrationen 
ved Haderslev).

AKTIESELSKABET

Dansk stålgærde
effektiv indhegning

V

k

i AKTIESELSKABET
NORO'SKE KABEL- OG TRAADFABRIKER 

GL Ranogaardsvej 25 . 5500 Middelfart 
TIL (09) 41 10 30

» C I M B R I A «
T Ø M M E R
H A N D E L

Aktieselskab

A A B E N R A A

I N D H E N T  T I L B U D

A L.HAMMERICH&CO
3 GRØNNEGADE 57-8000 ÅRHUS C
TELEFON (06) 127155

A l t  i
betonvarer

efter D. S. 400 til 

vandløbsreguleringer og 

afvandingsarbejder 

Spunsplanker 

Trekantmærke nr. 20.

» L Ø V E N «
Betonvare- og mørtelfabrik 

Skjern - Telefon (07) 3512 44



Union Betonvarefabrik
A/S................ Vojens (04)54 13 30

MTONVAREFABRIK A/S . VOJENS

(04) 54 13 30
GT- M og GT- F rør 

Fliser 
Kantsten 

Fundamentblokke 
Brøndsten 

Delta systembrønde 
Landbrugsrør m/fals

SØNDERJYLLANDS 
CENTRALE FABRIK

Dir K Kjarulf priv......................(04) 85 12 44

BOVLUND favorit
D E N  N Y E  B O V L U N D  R Ø R P L O V  
S O M  F A S T  P L O V  E L L E R  M E D  
H E L A U T O M A T I S K

SSÉM S T E LØS

Bovlund - 6535 Branderup J. 
r e k v i r e r  b r o c h u r e r  h o s  D e r e s  f o r h a n d l e r  e l l e r  h o s :  Telefon (048) 35233

Plovfabrikken » B O V L U N D « 3D
- . ^Jjfr;X

H U S K
at melde flytning 
til postvæsenet

engsko
kværnsten

Æ)

STRØMMEN RANDERS TLF. (06)429999

Bliv medlem af

ANVELSKASSEDT

— det forbrugervenlige 
pengeinstitut

Paludans Planteskole %
Klarskov - 4760 Vordingborg

Telefon (03) 78 20 09
SKOVPLANTER, LÆ-, HÆK- og HEGNSPLANTER

LANDBRUGSRØR
spørg

GRINDSTED BETONVAREFABRIK A/s
T E L E F O N  (05) *32 06 88

G.T. rør, landbrugsrør, brøndgods, kantsten, fliser, fundamentsblokke, 
specialvarer efter opgave



Hedeselskabets Centralplanteskole
TvIKim Skovgaard . Faarvang
Telefon (06) 87 15 00

■ Planter af hårdføre racer til skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

Petersværk Betonvare-Industri
Nørresundby . Telefon (08) 1710 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
PBI-rør 1-2 meter, fliser og kantsten. Alt i LECA- 
elementer og -murmaterialer . Renseanlægget TRIX.

CjCOxHo- MORTENSENS 
Bogtrykkeri

TELEFON (06) 62 03 55 . VIBORG

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (07) 42 05 33

Frøavl og frøhandel

P E T E R S E N  &  
P E D E R S E N

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

D e t  betaler
sig

Hegns 
materialer V

Byg selv DeresByg selv Deres 
raftehegn. 

Hedeselskabet har 
alle materialerne: 
Granrafter i alle 

længder og dimen
sioner, med eller 

uden bark og beh. 
m. carbolineum. 

T rykimprægnerede 
pæle

Rekvirér brochure 
med priser samt 
vore hegnstips.

EDESELSKABET
7330 BRANDE 

TLF.{07) 181088

au mlu forsikring gs
Henvenaelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgaae 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G  K A L K V Æ R K

ved C. M. Christiansen . Århus Fabrikation

Telefon: Ellidshøj (08 - 11 93 11) 4 og jordbrugskalk og
Arhus (06) 12 76 33 foderkrldtmel

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrlk - TH. (07) 32 16 00 A/S N. SKYTTE

AERGblT-
DANSK SIKKERHEDSPRÆNGSTOF.



DRÆNRØR
A/s FREDERIKSHOLMS TEGLVÆRKER

Vejlesøvej 36 . 2840 Holte . Tlf (01) 42 2 5 1 1

Stenvad
Cementstøberi

Telf. Stenvad (063 - 8 24 11) 6

Arnold Westmark

Apparater
Instrumenter
Glasvarer
Kemikalier

v jr^
STRUER«;

K Ø B E N H A V N  
(01) 14 14 02

Leverandør
til Hede

selskabets
laboratorier

Alle /\ mærkede rør
ALTID LEVERINGSDYGTIG

A A R H U S  
(06) 1316 11

O D E N S E  
(09) 12 36 02

9 Tegn abonnement på 9 
Hedeselskabets Tidsskrift 9 H U S K  A T  M E L D E  F L Y T N I N G  til postvæsenet!

A/S Grindsted
når det drejer sig omImprægnerings-

anstalt familie/service, lønkonto/service og de skatte-

er køber af nåle

træ til master i alle

størrelser fra

7,7 m 16 cm top.

begunstigede opsparingsformer - så tag Privat
banken med på råd! - De vil opdage, at en 

moderne bank som Privatbanken yder effektiv 

service langt ud over det, man i almindelighed 

opfatter som bankservice.

Kontant

afregning. PRIVATBANKEN
F O R  V I B O R G  O G  O M E G N

Grindsted FILIAL AF PRIVATBANKEN I KJØBENHAVN A/8
telf. (053) 2 01 71 Set. Mathlasgade 15 . Telefon (06) 62 26 00

AFDELINGER l BJERRINGBRO, SKALS OG HALD EGE



S *arts,
SKOVBRUGSREDSKABER, SKOVHEGN, SKOVBRUGSKEMIKALIER

Mod vildtbid CERVOL V eller ARBINOL A 

Kemisk udtynding: TORMONA 80 

TOP KH til uønsket trævækst i nordmannsgran 

Forlang venligst vort katalog

Postbox 1 , Telefon
Forlang venligst brochure

4700 NÆSTVED (03) 80 01 10

RØDE
DRÆNRØR

2” - 8" - samt grenrør i 
forskellige dimensioner

GALTEN TEGLVÆRK (06)943029

St. Hjøllund Savværk og Imprægneringsanstalt lift i hin
er køber af nåletræ

'"Mm wmm
til bygningstømmer og master

Hjøllund, 7362 Hampen . Tlf.(06) 86 91 00
i DANREGN

SPECIALFIRMA ■ FORLANG TILBUD
BRANDE- TLF. 07-180765*

D R Æ N R E N S N I N G

m

Spuling af forurenede dræn

systemer og vandrør foretages 

med højtryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 

Hedeselskabets lokale kontor 

eller til hovedkontoret,

8800 Viborg,

telefon (06) 62 61 11, lokal 244.
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Koglebærende rødgran
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Mange store opgaver 
at varetage
Kommentar til Hedeselskabets årsberetning 
for 1973-74 ved direktør K. Sandahl Skov

I Hedeselskabets afdelinger og virksomheder har 
der været fuld beskæftigelse i det forløbne år.

Behovet for bistand har været stort inden for man
ge af de traditionelle arbejdsområder, og en række 
nye opgaver er taget op. På nogle områder må der 
noteres en tilbagegang. Det gælder navnlig for de kul
turtekniske opgaver, hvor der har været en klar ned
adgående tendens, siden landvindingsloven blev op
hævet i 1970. På dræningsområdet har aktiviteten 
været lidt mindre end i det foregående år. En større 
tilgang af nye anmodninger mod slutningen af året 
peger mod en stigende anlægsvirksomhed i indevæ
rende år.

*
Plantningsafdelingen har haft et godt arbejdsår un

der gode klimatiske betingelser. Lokalt var sommer
tørken dog en hård belastning for en del nyplantnin
ger. Med den store efterspørgsel og de stigende priser 
på både tømmer og de mindre træeffekter er det øko
nomiske resultat af hedeskovbruget blevet betydeligt 
forbedret.

Som det vil fremgå af afdelingens beretning, ud
foldes der stadig bestræbelser for at fremskaffe stør
re midler til intensivering af læplantningsarbejdet. 
Statens tilskud har været fikseret siden 1963, og det



betyder, at beløbet på ca. 3 mill. kr. i 
den grad er blevet udhulet af infla
tionen, at nyplantning af læhegn er 
gået katastrofalt tilbage.

I foråret 1974 er det igen blevet 
demonstreret, at gode læhegn er nød
vendige for sandjords-landbruget. 
Det kan være vanskeligt at opstille 
en rentabilitetsberegning for investe
ring i læplantning. Men for de tab, 
der i år må noteres i de sandpiskede 
kornmarker og i de afføgne og omså- 
ede roemarker, kunne der plantes 
mange læhegn.

Behovet for læhegnsplantning er 
stort, og lodsejerne er meget interes
serede og villige til at afgive jord og 
betale en væsentlig andel af omkost
ningerne. Men økonomisk støtte er 
nødvendig for at få alle med og da 
også rimelig, fordi gode læhegn gav
ner ud over ejendomsskellene. Det 
ville være ønskeligt, om der kunne 
skabes et stabilt økonomisk grundlag 
for en langsigtet planlægning af det
te arbejde.

*

Den kulturtekniske afdeling er i 
stadig højere grad beskæftiget med 
miljøtekniske opgaver. Som et led i 
dette arbejde har afdelingen gennem 
de senere år udbygget den virksom
hed, der forestår de hydrometriske 
målinger og løser hydrologiske opga
ver. Denne virksomhed indtager en 
central placering i den vandplanlæg
ning, som den nye vandforsyningslov 
har pålagt amterne at gennemføre.

Ved afdelingen er der fuldført ar
bejder for 23 mill, kr., og der er ar
bejder for 47 mill. kr. under udførel
se. Der er en betydelig beholdning af 
sager under forberedelse og projekte
ring. Anlægsstop, finansieringsvan- 
skeligheder og besparelser i anlægs
udgifter vil være bestemmende for,

i hvilket tempo disse sager bringes 
til udførelse.

Afdelingen har haft et virksomt år 
og kan fremvise et meget gunstigt 
regnskabsresultat.

*

I grundforbedringsafdelingen er der 
fuldført arbejder for 31 mill, kr., og 
der er arbejder for 16 mill. kr. under 
udførelse. Dræningsarbejdet har kun 
omfattet 4000 ha, det mindste areal i 
mange år. Baggrunden herfor må for
mentlig søges i de sidste 3 års helt 
specielle klimaforhold. Forårs- og ef
terårsmarkarbejdet har kunnet gen
nemføres under gunstige betingelser, 
og planteproduktionen har ikke været 
påvirket af overskudsnedbør.

Mange års erfaringer viser, at an
lægsvirksomheden på dræningsområ
det er nært forbundet med nedbørs
fordeling og -mængder. Overskuds
nedbør i arbejds- og vækstperioden 
følges omgående op med et stigende 
antal anmodninger om bistand.

I det forløbne år har landskontoret 
for planteavl fremlagt resultaterne 
af en drænbehovsundersøgelse. Det 
fremgår heraf, at der et behov i dansk 
landbrug for dræning af ca. 500.000 
ha. Det svarer til det areal, der er 
blevet drænet siden 1933.

Skal kultur jorden holdes eller brin
ges i en sådan fysisk tilstand, at den 
frembyder de bedste betingelser for 
en rationel bearbejdning og for en 
stor produktion, må takten i dræ
ningsarbejdet øges til ca. 20.000 ha 
om året. Det vil kræve en investe
ring af størrelsesordenen 80 mill. kr. 
om året.

Under afdelingens forsøgsvirksom
hed er der som en ny opgave foreta
get en landskabsanalyse i en meget 
smuk ådal. Det spændende ved den-
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Gæster og værter ved Hedeselskabets pressetur i fjor.

ne opgave var, at området blev vur
deret og kortlagt både ud fra hensy
net til de rekreative og de erhvervs
mæssige muligheder. Analysen blev 
endvidere fulgt op med en skitse
plan for arealets fremtidige udnyt
telse og med et overslag over om
kostningerne ved opgavens løsning. 

*
Regnskabsresultaterne for 1973-74 

udviser et driftsoverskud på 2,6 mill, 
kr. for egne virksomheder, det så
kaldte A-regnskab, og et overskud på 
1,5 mill. kr. på B-regnskabet, hvilket 
omfatter de virksomheder, der fra 
staten modtager refusion til dækning 
af den del af lønudgiften, som oppe- 
bæres af de af staten normerede tje- 
nestemænd.

En fortsat konsolidering af Hede
selskabets økonomi er påkrævet. In
flation og stærkt stigende aktivitet 
specielt inden for plantningsafdelin
gen stiller store krav til likviditeten. 
Hertil kommer et betydeligt behov 
for investering i maskiner og teknisk 
udstyr, i modernisering og udbyg
ning af virksomheder og i udviklings- 
og forsøgsarbejdet. Til de sidstnævn
te formål er der af egne midler i det

te regnskabsår anvendt ca. 535.000 
kr. til løn- og driftsudgifter.

*

I 1973 indviede Hedeselskabet det 
første kontorhus. Det ligger i Vide
bæk og rummer det personale under 
grundforbedringsafdelingen, der va
retager arbejdet i Ringkøbing amt.

Bestyrelsen har endvidere vedtaget 
at købe en ca. 3600 m2 stor grund af 
Varde kommune for her at bygge et 
tilsvarende kontorhus.

Af hensyn til vore klienter er det 
ønskeligt, at vi efterhånden etable
rer os i egne bygninger, der er cen
tralt placeret og har gode parkerings
forhold. For medarbejderne vil det 
også være fordelagtigt at arbejde i 
gode og lyse lokaler.

I 1973 blev der ved Hedeselskabet 
nedsat et hovedsamarbejdsudvalg og 
tre afdelingssamarbejdsudvalg. Afta
len om samarbejde er udarbejdet ef
ter boligministeriets cirkulære af 16. 
februar 1972. Under udvalgene er 
nedsat nogle arbejdsgrupper, der har 
til opgave at udarbejde redegørelser 
for specielle emner som f. eks. orga
nisations- og rationaliseringsforhold,
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akkvisitions- og PR-virksomhed samt 
efteruddannelse.

Det forventes, at dette udvalgsar
bejde, hvori omkring 35 personer el
ler 10 pct. af medarbejderstaben er 
inddraget, vil bidrage til at udbygge 
samarbejdet og kontakten mellem 
personale og ledelse og mellem afde
lingerne.

Med det formål at fremme kom
munikationen mellem de ca. 1200 
personer, der er beskæftiget under 
Hedeselskabet, begyndte fra januar 
1974 udsendelsen af et lille skrift: 
Meddelelser fra Hedeselskabet, der 
hver måned bringer faglig informa
tion fra afdelingerne.

*

Efter nogle år med forholdsvis be
skeden kritik af Hedeselskabet og den 
virksomhed, vi varetager navnlig på 
landvindingsområdet, blev der sidst 
på året startet et større angreb, der 
mest af alt lignede et velorganiseret 
felttog.

Anledningen var opfundet til lej
ligheden, nemlig en grundløs påstand 
om at Hedeselskabet søgte at tvinge 
sig frem for at overtage nogle af 
fredningsplanudvalgenes funktioner, 
når og hvis disse udvalg blev lagt ind 
under amterne.

Næste fase var en mere konkret 
sag om udledning af jernholdigt vand 
i Ringkøbing fjord. Det blev hævdet, 
at det var landvindingsarbejdet i 
Skjernå-dalen og dermed Hedesel
skabet, der var hovedårsagen til den 
påståede katastrofale forurening af 
fjorden. Kritikken blev fulgt op med 
grove beskyldninger om politisk in
filtration, uhæderlighed og utrovær
dighed.

Efter vor opfattelse udviklede den
ne sag sig til et skoleeksempel på, at 
der er personer og kredse, der har

den opfattelse, at målet - i dette til
fælde at undergrave Hedeselskabets 
renomme - tillader anvendelse af de 
mest uvederhæftige midler.

I stedet for saglig og objektiv in
formation om forholdene fik vi i en 
del af pressen tillagt motiver, vurde
ringer og teorier, som var os aldeles 
ukendte. Det blev påstået, og det var 
åbenbart meget ønskværdigt at få 
fastslået, at der var divergenser mel
lem miljøministeriet og Hedeselska
bet med hensyn til forureningspro
blematikken.

En medarbejder ved et nyhedsbu
reau mente i et notat fra miljøstyrel
sen og i et skriftligt svar fra miljø
ministeren til miljøudvalget at finde 
grundlag for en sådan opfattelse. Det 
har ikke været os muligt i dette ma
teriale at finde de påståede uoverens
stemmelser. Det ville forresten også 
være ejendommeligt al den stund, at 
de nævnte skrivelser i væsentlig grad 
bygger på undersøgelser og målinger, 
der er udført af Hedeselskabet.

Hvad er da kendsgerningerne i ok
ker-sagen fra Ringkøbing fjord? Det 
er der foreløbig ingen, der ved noget 
om. Den komplicerede sag er nemlig 
ikke undersøgt. Der findes kun lidt 
spredt materiale og en mængde løse 
påstande i denne sag, der nu tages op 
af Ringkøbing amtsråd til nøje un
dersøgelse.

Men det forholder sig naturligvis 
sådan, at afvandingsarbejdet i 
Skjernå-dalen er projekteret og for
beredt i henhold til gældende be
stemmelser, at sagen har været un
derkastet den normale vandløbsret
lige behandling, og at arbejdet er ud
ført i fuld overensstemmelse med de 
fastlagte vilkår.

*
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På trods af al kritik og det forhold, 
at der i nogle kredse er en dyb aver
sion mod Hedeselskabet og den virk
somhed, vi varetager, forholder det 
sig sådan, at Hedeselskabet har man
ge store opgaver at varetage.

De mere stormfulde perioder bi
drager da også til en kraftigere op
bakning af Hedeselskabet fra de 
kredse, vi yder bistand og vejledning. 
Formentlig er det gået op for de fle
ste, at selv om det er Hedeselskabet, 
der skydes på, er sigtet med angrebe
ne at begrænse landbrugets mulighe
der for en rimelig og nødvendig er
hvervsudvikling.

Siden 1960 er det danske landbrugs
areal formindsket med ca. 14.000 ha 
om året. I Perspektiv Plan II forud
ses, at denne udvikling vil fortsætte 
og endda forstærkes frem til 1987. 
Efter prognoserne må der regnes med 
en årlig afgang af landbrugsjord på 
16.000 ha.

I et moderne samfund er der et 
stort behov for plads. Trafikanlæg, 
byudvikling, industrigrunde og fri
læggelse af arealer tolder hårdt på 
arealressourcerne. I forhold til vort 
samlede landbrugsareal på næsten 3 
mill, ha andrager det årlige »tab« kun 
en halv procent. Men der ligger et al
vorligt perspektiv i denne udvikling.

Betragtes de 16.000 ha ikke blot 
som et geometrisk mål, men som en 
arbejdsplads og som en produktions
virksomhed, vil arealnedgangen kun
ne opgøres som tab af 800 helårsar
bejdspladser og en nedsat fødevare
produktion, der svarer til 80.000 men
neskers behov.

Beregnet ud fra 1972-tal vil det 
altså efter P.P. II sige, at der i 1987 
er afgivet et landbrugsareal, der kan

»brødføde« mere end 1 mill, menne
sker, og samtidig er inddraget en 
virksomhed med mere end 10.000 ar
bejdspladser.

Det er givet, at anvendelse af jord 
til andre formål end landbrug kan 
være økonomisk fordelagtig. Men ud
viklingstendenserne må sammenhol
des med den kendsgerning, at der bli
ver stadig flere mennesker, hvortil 
der skal skaffes fødevarer. Det er 
pludselig blevet et nærværende pro
blem. Produktionen af fødevarer kan 
ikke holde trit med behovet, og der
for stiger priserne.

Vore ressourcer af landbrugsjord 
er begrænsede, og mulighederne for 
arealudvidelser er små. Kun to mu
ligheder står åbne: Vi kan intensivere 
udnyttelsen af kultur jorden, og vi 
kan økonomisere med arealanvendel
se til andre formål.

I henhold til loven om lands- og 
regionsplanlægning, der trådte i 
kraft den 1. april 1974, skal der nu 
tilvejebringes et grundlag for, at vore 
areal- og naturressourcer udnyttes 
ud fra en samfundsmæssig helheds
vurdering. Det vil da være ønskeligt, 
at der tilvejebringes sådanne forhold 
i arealdisponeringen, at også land
mænd og skovdyrkere kan planlægge 
en erhvervsmæssig udvikling uden 
at støde på restriktioner og indgreb.

Hedeselskabets
museum
Interessen omkring museet er stigende, 
skrev vi d fjor. Det samme kan gentages, 
da besøgstallet i det forløbne år er steget 
fra 1683 til 1725. Tallet på besøgende sko
ler var 44 mod 42 året forud.

Mange besøgende er fra udlandet, og 
med en australsk agronom som den, der 
kom længst borte fra, har alle verdens
dele været repræsenteret i årets løb. Fle
re udlændinge gav udtryk for at sam
lingen af drænrør og afdelingen vedrøren
de moseindustri var enestående.
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PLANTNINGSAFDELINGEN

Skovene i 

søgelyset som 

råstof

producenter

Det forløbne år har i det store og he
le formet sig tilfredsstillende for He
deselskabets plantningsafdeling og 
for hedeskovbruget i almindelighed.

Klimaet har ikke med hensyn til 
stormfald o. 1. givet anledning til 
voldsomme bekymringer, og salgspri
serne for skovbrugets produkter har 
fået en stærkt tiltrængt stigning.

Årets økonomiske resultat blev der
for betydeligt bedre, end det kunne 
forudses, da budgetterne for 1973-74 
blev udarbejdet.

I foråret 1974 er afsætningsforhol
dene og dermed prisudviklingen på 
det indenlandske marked vel noget 
uoverskuelige, men en begyndende 
mangel på cellulose og papir på det 
europæiske marked kan næppe undgå 
på lidt længere sigt også at sætte sit 
præg på hele træmarkedet.

Som det vil være bekendt, må Dan
mark indføre omkring to trediedele 
af sit forbrug af træ og træprodukter, 
og Fællesmarkedet som helhed må 
importere næsten halvdelen af sit 
forbrug.

Skovene som råstofproducent er 
derfor kommet mere i søgelyset, og 
et EF-rådsdirektiv, der for tiden er 
til drøftelse, synes efterhånden at få 
en drejning fra det oprindelige for
mål, tilplantning af agerjord for at 
begrænse landbrugsproduktionen, 
mod en direkte produktionsfremmen
de foranstaltning for skovene med 
betydelige tilskud til etablering af 
skovveje og forbedring af tilstanden 
på mindre produktive skovarealer 
ved nykultur, træartsskifte o. 1. med 
henblik på en større produktion.

Hvis direktivet gennemføres, vil 
det bl. a. hjælpe til at få de sidste 
bjergfyrplantager underplantet med 
mere ydedygtige træarter, et arbej
de, der i dag kræver en betydelig 
økonomisk indsats.

Arbejdsopgaver
Plantningsafdelingen har i det for

løbne år kunnet opfylde sine tradi
tionelle arbejdsopgaver, selv om man
gelen på arbejdskraft i flere egne 
har været følelig.

Hugsten i egne og privat admini
strerede plantager har været omtrent 
uændret trods et mindre forbrug af 
mandstimer, hvilket skyldes de fort
satte bestræbelser for at rationalisere 
udkørsels- og udslæbningsarbejdet, 
samtidig med at man ved kurser o. 1. 
søger at fremme mere effektive og 
arbejdsbesparende hugstmetoder.

Småskovsforeningerne og Hedeselskabet

I november 1972 forelå en betænk
ning fra et af landbrugsministeriet 
nedsat udvalg om en koordinering af 
småskovsforeningernes og Hedesel
skabets virksomhed.

Som det vil være bekendt, gik ud
valgets indstilling ud på, at små
skovsforeningernes hidtidige arbejds-
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Rummetertræ læsses med hydraulisk kran. Ved fast vej kan en øvet traktorfører tippe 
læsset, så stabling med håndkraft undgås.

område henlægges under Hedeselska
bets plantningsafdeling.

Forslaget fik tilslutning i stort set 
alle kredse, men har hidtil, så vidt 
vides, ikke været behandlet på rege
ringsplan, og det må fremhæves, at 
selv om en principbeslutning om for
slagets gennemførelse måtte blive 
truffet, vil det kræve en længere for
beredelsesperiode, før sammenslut
ningen kan gennemføres fuldt ud.

Brand- og hærværksskader

I forbindelse med offentlighedens 
adgang til de private skove i henhold 
til den nye naturfredningslov blev 
oprettet en midlertidig ordning ved
rørende statens udbetaling af erstat
ning i tilfælde af brand- og hærværk.

Et nedsat udvalg, hvor også Hede
selskabet er repræsenteret, har i årets 
løb behandlet en halv snes sager, og

der er udbetalt ca. 10.000 kr. i erstat
ning.

Der arbejdes i udvalget med at få 
etableret en ordning af mere perma
nent karakter, og skovenes repræsen
tanter har foreslået, at den nuværen
de ordning videreføres under kon
krete former, hvilket synes at være 
muligt.

Statsbevillinger
Til forskellige statsopgaver har der 

på finansloven 1973-74 været følgen
de beløb til rådighed:

Tilskud til anlæg af fred
skovsplantager ...................................  60.000 kr.

Tilskud til 2. kultur ................................  23.000 kr.
Tilskud til diverse læplant

ningsopgaver ................................  3.384.700 kr.
Tilskud til administration af

bevillinger ........................................  235.000 kr.



Fredskovsplantager og statens tilskud
Ved udgangen af 1972 var der med 

Hedeselskabets medvirken anlagt 
fredskovsplantager på i alt 105.518 
ha med et tilplantet areal på 84.836 
ha. - I årets løb er der ved oprettelse 
af nye fredskovsplantager og udvi
delse af ældre tilkommet 34 ha, og 
samtidig er fredskovspligten ophævet 
på 20 ha, således at nettotilgangen i 
det fredskovspligtige areal i årets løb 
har andraget 14 ha. Det samlede fred
skovspligtige areal udgør herefter 
105.532 ha med et tilplantet areal på 
84.844 ha.

Læ-, hegns- og småplantninger m. v.
Den samlede bevilling, der i 1973-74 

har været til rådighed til fremme 
af læplantningsarbejder, var i alt 
3.384.700 kr.

Bevillingen er anvendt på følgende 
måde:

Tilskud til indkøb af planter 
gennem plantningsforenin-
geme ...........................................

Til rådighed til plantnings- 
foreningerne til »særlige 
formål« såsom administra
tionsudgifter, demonstra
tionsudgifter, rejser o.l. ..

Tilskud til planter udleveret 
gennem Hedeselskabets læ
plantningsarbejder (læ-
plantningslaugene) ....................

Bidrag til opretholdelse af 
lækonsulentvirksomheden 

Lønninger m.v. til personalet 
ved Hedeselskabets læ- 
plantningsarbejder efter 

fradrag af refusioner . . . .
Lønninger m.v. til personalet 

ved plantagedistrikteme 
efter fradrag af refusioner 

Udgifter til jordarbejde m.v. 
i læplantningslaugene ef
ter fradrag af refusion fra 
lodsejerne ...................................

Det samlede forbrug udgør
således .......................................  3.267.118 kr.

De fra plantningsforeningernes 
samt landbo- og husmandsforenin
gerne indsendte regnskaber viser, at 
der er forbrugt i alt 0,6 mill, planter, 
nemlig 0,2 mill, nåletræer og 0,4 mill, 
løvtræer.

I læplantningslaugene er der efter 
regnskaberne i årets løb anvendt 1,3 
mill, planter, nemlig 0,5 mill, nåle
træer og 0,8 mill, løvtræer.

I alt er der således i årets løb til 
de gennem Hedeselskabet og plant
ningsforeningerne iværksatte læ
plantningsarbejder forbrugt 1,9 mill, 
planter, nemlig 0,7 mill, nåletræer og 
1,2 mill, løvtræer, der er fordelt til 
2351 modtagere, og som i indkøb har 
kostet i alt 1.096.915 kr.

I finansåret 1972-73 blev der i alt 
til læplantningsformål uddelt 2,3 mill, 
planter til en samlet indkøbspris af
1.024.462 kr.

Hedeselskabets læplantningsarbejder
I det forløbne år er der i de kol

lektive læplantningslaug plantet 1028 
km læhegn, hvoraf den væsentligste 
del, nemlig 850 km, er udført i 3- 
rækkede løvtræhegn.

Der er herudover plantet i alt 44 
ha småplantninger, hvor arbejdet 
fuldt ud, i modsætning til læplantnin
gerne, er betalt af de pågældende 
lodsejere.

Forbruget af planter har i alt væ
ret 1.497.629 stk., og der er til ar
bejdsløn og traktorarbejde i alt ud
betalt 1.557.000 kr.

Læplantningens situation
Som ofte tidligere fremhævet i He

deselskabets årsberetninger er de nu
værende bevillinger til læplantnin
gen ganske utilstrækkelige til at hol
de den nødvendige læplantning i Jyl
land i gang.

Den for 1973-74 budgetterede di

133.587 kr.

12.466 kr.

51.508 kr. 

15.000 kr.

1.315.097 kr.

350.000 kr.

1.389.460 kr.
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rekte nedskæring på 0,5 mill. kr. i 
læplantningsbevillingen lykkedes det 
at undgå ved besparelser andetsteds, 
men den udhuling af den nu gennem 
10 år faste bevilling, som inflationen 
medfører, går stadig hurtigere.

Hvis der fortsat skal opretholdes 
en vis stab af arbejdsledere til kon
sulentvirksomhed, planlægning og 
arbejdsledelse, må det direkte tilskud 
til læhegnene snart falde helt bort. 
Udgiften til en km 3-rækket løvtræ
hegn inch delvis rydning af gamle 
hegn blev i foråret 1973 anslået til i 
gennemsnit at være ca. 6000 kr., og 
dette beløb må herefter fuldt ud af

holdes af den enkelte lodsejer.
Interessen for de 3-rækkede løv

træhegn er stor, og der er da også 
voksende forståelse for, at den en
kelte landmand selv må betale den 
væsentligste udgift til hegnenes eta
blering. Det kniber dog for en del at 
glemme den tid, da »Det flyvende 
Korps« udførte læplantning, der var 
praktisk taget gratis for lodsejeren.

At der også uden for de egent
lige landbrugskredse er en forstå
else for læplantningens betydning 
har vist sig ved, at flere kommu
ner har ydet væsentlige tilskud.

i
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Fly indtager fosfatgødning, som skal udstrøs i Dejbjerg plantage.
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Her skal kun nævnes, at 3 kom
muner omkring Holstebro har på
taget sig aflønning af en arbejds
leder i 5 år, og af andre tilskud 
100.000 kr. fra A/S Plantning s s el
skabet Sønderjylland og 50.000 kr. 
fra Købmand Sven Hansen og hu
stru Ina Hansens Fond i Sorø.

Som omtalt sidste år blev i foråret 
1973 til Den Europæiske Udviklings- 
og Garantifond for Landbruget, 
FEOGA, indsendt en ansøgning om 
en støtte på 1 mill. kr. årligt i 3 år 
til læplantning.

Så vidt det er oplyst, skulle mulig
hederne, for at støtten kunne bevil
ges, være gode, men hidtil foreligger 
ikke noget afgørende i sagen.

Priser og afsætning
Den kraftige prisstigning inden 

for det sidste IV2 år afspejler en til
svarende udvikling i Sydsverige, hvis 
råtræ- og færdigvarepriser spiller en 
væsentlig rolle for den hjemlige pris
dannelse, bl. a. fordi ca. 25 pct. af det 
danske forbrug af savskåret træ kom
mer fra dette område.

Når prisstigningen på såvel råtræ 
som savskåret træ er slået igennem 
med så stor voldsomhed i det forløb
ne år, skyldes det også i nogen grad, 
at prisniveauet på tømmer ikke er 
fulgt med op i de sidste 10 år. - Den 
almindelige højkonjunktur verden 
over har medført en rekordagtig ef
terspørgsel på træ, og i løbet af det 
sidste år er prisen på savskåret træ 
stort set fordoblet.

Det igangværende bygge- og an
lægsstop inden for den offentlige sek
tor har tilsyneladende ikke svækket 
interessen for råtræ. Således havde 
trælastimportørerne allerede medio 
1973, af hensyn til yderligere pris
stigninger, sikret sig en væsentlig del

af det forventede træforbrug i 1974, 
formentlig ud fra den betragtning, at 
det, stat og kommune ville spare i 
materialer og arbejdskraft som følge 
af anlægsstoppet, kunne overføres til 
industri- og landbrugssektoren, hvor 
der er et stort behov for nye drifts
bygninger.

Forbruget af spånplader stiger
Engesvang Spånpladefabriks ud

bygning med endnu et fabriksanlæg 
nærmer sig nu sin afslutning, og man 
regner med indkøring af det nye an
læg i august måned d.å. Etableringen 
af den nye fabrik betyder en fordob
ling af produktionen og et råtræfor
brug efter udvidelsen på ca. 280.000 
rm. Det nye fabriksanlæg bliver i lig
hed med Novopan Træindustri i 
stand til at modtage træ på 3 m og 
lægter I + bånd i faldende længder.

For at få den kraftige prisudvik
ling på tømmermarkedet til også at 
slå igennem på priserne på de mindre 
træeffekter, hvor afstanden mellem 
fremstillingspris og salgspris gennem 
de senere år har givet sig udslag i et 
stadigt større negativt netto til sko
vene, er der i det forløbne år opnået 
aftale mellem Dansk Skovforenings 
Handelsudvalg, statsskovbruget og 
Hedeselskabet om et sæt vejledende 
minimumspriser på lægter og stakit
ter.

Man har i denne forbindelse fun
det det helt afgørende, hvis skov
bruget ved den fremtidige pleje 
af de unge bevoksninger ikke helt 
skal gå over til ekstensive meto
der, hvor de normale gennemhug- 
ningsudbytter efterlades på skov
bunden, at der opnås et positivt 
dækningsbidrag ved hugst af 
småeffekter.
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Unge islændere er ved at klargøre danske grantræer til julesalget. Hedeselskabet sen
der hvert år 14.000 juletræer til Island.

Skovene kan dække 2 pct. af energifor
bruget

Plantagernes bidrag til afhjælp
ning af vinterens oliekrise blev kun 
af et beskedent omfang og omfattede 
hovedsageligt træ til brændeovne og 
kaminer. - Med det energiforbrug, vi 
har i dag, kan man imidlertid heller 
ikke forestille sig, at træ kan komme 
til at spille nogen væsentlig rolle som 
energikilde. - Selv om hele Dan
marks årsproduktion af træ, inch gre
ne m. m., i alt ca. 2Va mill, m3, blev 
omsat til (varme)energi, ville denne 
kun dække ca. 2 pct. af landets nu
værende bruttoenergiforbrug.

Hugststatistik for regnskabsåret 1973-74
Det bevoksede areal i Hedeselskabets eg

ne plantager omfatter pr. 31/3 1974: 10.290 
ha.

Den samlede hugst (løv- og nåletræ) an
drog her i alt 47.385 m3, svarende til en 
hugst på ca. 4,6 m8 pr. ha bevokset areal. 
Planhugsten er for 1973-74 ansat til ca.

45.000 m3, d.v.s. at der er skovet 2000 m3 
mere end planhugsten.

Tømmerhugstens procent-andel af den 
samlede hugst er stadig stigende, hvilket 
naturligvis primært hænger sammen med 
det store træforbrug inden for byggesek
toren og en stigende interesse fra savvær
kernes side for at aftage træ af ringere 
kvalitet aflagt som tømmer.

Den store efterspørgsel på træ har 
gjort det muligt at udnytte de øgede hugst- 
muligheder, der er affødt af den bonitets
forbedring, der konstateres i hedeplanta
gerne som følge af de senere års gunstige 
klima, og som det fremgår af ovenstående, 
har totalhugsten ligget på højde med plan
hugsten.

I de private detailledede plantager an
drog den samlede hugst (løv- og nåletræ) 
i alt 135.417 m3, svarende til ca. 2,5 m3/ha. 
I forhold tål 1972-73 er hugsten i disse 
plantager steget med i alt ca. 2600 m3.

Hedeselskabets egne plantager
Nettoindtægten i Hedeselskabets egne 

plantager androg i regnskabsåret 1973-74: 
1.873.672 kr.

Indtægterne er i 1973-74 i forhold til
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1972-73 steget med 118 kr./ha bevokset 
areal, svarende til ca. 1,2 mill, kr., og ud
gifterne er tilsvarende steget med ca.
700.000 kr.

Indtægtssiden er i forhold til resultatet 
for 1972-73 præget af de væsentligt for
bedrede tømmerpriser. På udgiftssiden 
noteres mere end en fordobling af det 
samlede skattebeløb, hvilket bl. a. hid
rører fra genindførelsen af den amts
kommunale grundskyld. Kontoen for so
ciale udgifter er i forhold til sidste år 
også belastet med bidrag til den fra 1. 
april 1973 gældende dagpengeordning.

Bruttoindtægten i de private plantager, 
i alt 53.300 ha, der detailledes af Hede
selskabet, udgjorde i regnskabsåret 1973- 
74 22.122.000 kr.

Den samlede udgift udgjorde i samme 
periode 20.632.000 kr.

Herudover er der 1 1973-74 i jord, ny
bygninger, maskiner og inventar m. v. (in
vesteret for i alt ca. 345.000 kr.

Arbejder- og beskæftigelsesforhold

Af de årlige EDB-opgørelser kan 
der uddrages mange forskellige in
teressante oplysninger. For 1973 vil 
man bl. a. kunne se, at aktiviteten 
målt i mandstimer har været lidt 
mindre end året før. For plantnings- 
afdelingen under ét er der tale om 
en nedgang på ca. 4 pet. I plantager 
og planteskoler er der i alt arbejdet 
i ca. 749.000 timer, hvilket omsat i 
heltidsbeskæftigede bliver 386 arbej
dere. - Inden for læplantningsarbej
derne, maskincentralen og Brande- 
virksomheden er der arbejdet i godt 
69.000 timer, hvilket svarer til 36 
heltidsbeskæftigede.

I alt er der i arbejdsløn udbetalt 
17 mill, kroner til godt 1100 ar

bejdere. Trods færre beskæftige
de ligger den udbetalte arbejds
løn 10 pct. højere end året forud.

Dagpengeordningen

Den pr. 1. april 1973 indførte dag
pengeordning, hvis økonomiske kon
sekvenser var vanskelige på forhånd 
at overse, gav sidste år anledning til 
indgående overvejelser.

Plantningsafdelingen skønnede 
det nødvendigt at opkræve 5 pct. 
af den udbetalte arbejdsløn til 
dækning af udgifterne til dag
penge samt til lønmodtagernes 
garantifond, men efter at ordnin
gen nu har virket et år, kan det 
glædeligvis konstateres, at fravær 
fra arbejdspladserne på grund af 
sygdom og ulykkestilfælde har 
været mindre end forudset.

Hvorvidt vinterens for skovbruget 
usædvanligt gode arbejdsforhold el
ler andre faktorer kan have spillet 
ind, kan næppe afgøres.

Af 970 beskæftigede i plantager og 
planteskoler har 293 haft sygeperio
der på i alt ca. 25.400 timer, d.v.s. ca. 
30 pct. af de beskæftigede har været 
syge i gennemsnitlig 10 dage. Der sy
nes ikke at være nogen forskel i syg
domshyppigheden i forskellige al
dersgrupper el. lign.

Ud fra de hidtil gjorte erfaringer 
kan dækningsprocenten for udgifter
ne til sygeløn m. v. for det kommen
de år nedsættes til 3 pct. Det kan i 
den anledning i øvrigt bemærkes, at 
den statslige garantiordning for min
dre arbejdsgivere pr. 1. april 1974 er 
blevet hævet fra 3V2 til 4 pct.
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Mekanisering af gennemhugningsarbej- 
det

Et af plantningsafdelingens væsentlige 
problemer af både økonomisk og arbejds
kraftmæssig art er gennemførelse af de 
første udhugninger i plantagerne.

En fuldmekanisering af skovnings- og 
transportoperationerne er i fuld gang i de 
store skovlande. Men endnu har kun få sy
stemer vundet indpas ved gennemhugnin- 
ger. Den canadiske skovningsmaskine, 
Timberjack RW-30, er ét eksempel. Mulig
hederne for at indsætte netop denne ma
skine inden for plantningsafdelingens ar
bejdsområde er blevet undersøgt med det 
resultat, at man under de nuværende for
hold ikke har fundet det forsvarligt at 
sætte en mekanisering i gang med en så 
stor maskine.

Der må snarere satses på mindre maski
ner og gennemføres en udvikling af egnet 
skovnings- og transportudstyr til den al
mindelige skovtraktor.

Skovfrøvirksomheden
Den indenlandske frøsætning hos skov

træerne i 1973-74 var i lighed med foregå
ende år særdeles beskeden og samtidig af 
relativt dårlig kvalitet, som det ofte ses i 
de små frøår. Der er høstet mindre mæng
der af dansk eg, birk, el, ædelgran, sitka- 
gran, omorika, østrigsk fyr, fransk fyr og 
murrayanafyr.

Frølagrene ved årets afslutning er ret 
små, men det giver ikke anledning til 
bekymring for frøforsyningen i de

nærmeste år, idet det allerede nu kan 
forudses, at der bliver en god dansk 
høst af næsten alle træarter i den 
kommende sæson.

Skovtræforædlingen
Samarbejdet med Landbohøjskolens Ar

boret er udbygget væsentligt i det forløbne 
år bl. a. gennem en større udnyttelse af 
det omfattende forædlingsmateriale, der er 
udplantet i plantagen C. E. Flensborg. Så
ledes er i foråret 1973 foretaget en ser-ie 
kontrollerede krydsninger mellem udvalgte 
plustræer af rødgran samtidig med, at der 
er startet en tilsvarende og betydelig me
re omfattende serie i indeværende forår.

I afkomsforsøg med sitkagran og rød
gran er foretaget udvalg af de bedste in
divider i de bedste familier med påfølgen
de stiklingeformering for derigennem efter 
yderligere afprøvning at kunne opbygge 
formeringskvarterer til evt. fremstilling af 
stiklingeplanter til det praktiske skovbrug.

Arbejdet med udvalg af rødgranplus- 
træer er fortsat, og vegetativ formering er 
forberedt. En række plustræer af sitka
gran af Washington oprindelse er opfor
meret ved podning (2000 stk.), og endvi
dere er i et proveniiensforsøg udvalgt og 
ved Arboretets hjælp stiklingeformeret 
materiale til etablering af en frøplantage 
af proveniensen Cordova, Alaska, der an
ses for at være særlig værdifuld til an
vendelse under barske klimatiske forhold 
fortrinsvis langs den jyske vestkyst.

Der er udplantet forsøg med forskellige 
vortebirkprovenienser og i samarbejde

Hedeselskabets Juletræssalg, Viborg
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Adresse på en af de 5000 i det nordligste Danmark, som Hedeselskabet forsyner med ju
letræer.
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med Studsgård og Hornum forsøgsstatio
ner samt vildtplantningen er foretaget ud
plantning af et omfattende egemateriale 
fra forskellige frøkilder bl. a. en lang ræk
ke jyske egekrat. En række af de tidligere 
anlagte forsøg er målt i vintersæsonen.

Hedeselskabets centralplanteskole
Endnu er det ikke gjort op, hvor 

mange planter der er solgt i det for
løbne år, men det umiddelbare ind
tryk er, at salget har været godt. Til 
Iæplantningsarbejderne er der i sæ
son 1972-73 udleveret 1,5 mill, plan
ter - det laveste tal siden 1938, da den 
kollektive læplantning påbegyndtes. 
Dette tal vil næppe blive overskredet 
meget i indeværende sæson.

Træartsvalg
Løvtræer er stadig meget efter

spurgte, en tendens, der begyndte for 
6-7 år siden, og som synes at ville 
fortsætte.

For planteskolen kan det være et 
ret kompliceret problem at have net
op de planter på lager, som kunderne 
ønsker. Det tager 2-4 år at producere 
en færdigvare efter de traditionelle 
metoder, og på de få år kan interes
sen for en planteart let variere me
get. Dertil kommer, at forståelsen af 
og interessen for at anvende planter 
af en bestemt (rigtig) afstamning er 
øget meget. Det tog en del år, før 
Dansk Skovforenings kåring af skov
træer blev fuldt værdsat og anvendt. 
Nu er turen kommet til de »rekrea
tive« planter, og vi må da også her 
forvente en del usikkerhed fremkaldt 
af det almindelige ukundskab til sa
gen. Forbrugerne må dog kunne for
vente, at frøkildeudvalget, som nu 
har officiel status, vil kunne vareta
ge sagen på god måde, bl. a. ved ud
sendelse af meddelelser om anbefa
lelsesværdige typer og racer.

Produktionsmetoder
Hovedparten af skov-, hæk- og læ

planter frembringes stadig ved frø
udsæd, men i de senere år er klon
formering blevet anvendt i stigende 
grad.

Denne udvikling vil sikkert fort
sætte inden for de planter, der bru
ges til rekreative områder, men for
mentlig også inden for pyntegrønt- 
9g juletræproduktionen, og måske 
endda inden for skovplanteområdet i 
det hele taget.

De højtudviklede væksthusproduk
tionsmetoder, som anvendes inden 
for gartneriet og i flere planteskoler, 
har medført, at det i dag yderst let 
lader sig gøre at stiklingeformere 
mange planter, som tidligere kun lod 
sig formere ved podning.

Planteopbevaring og ekspedition

For at kunne opretholde central
planteskolens kapacitet med hensyn 
til produktion og planteudlevering 
må den nødvendige stabile arbejds
kraft være til stede. Såvel på central
planteskolen som i forstplanteskoler 
i det hele taget er arbejdskraftpro
blemet stort. Man må derfor søge at 
hjælpe sig på andre måder. Blandt 
andet må man kunne disponere over 
tilstrækkelig køle/frysehuskapacitet. 
Ved at kunne opbevare planter i dis
se rum opnår man, at planterne er 
intakte, indtil plantningen finder 
sted. Centralplanteskolen tog vinte
ren 1973-74 et nyopført frysehus i 
brug. Heri kan opmagasineres 5-6 
mill, prikleplanter, og det muliggør, 
at der kan udprikles planter i mar
ken indtil 1. august uden afgang i 
planterne.
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Skovrider K. Brandt, Hedeselskabets skovfrøcentral i Nr. Borup, betragter kontrolleret 
bestøvning af udvalgt plustræ af sitkagran. Blomsterne isoleres, før de er modtagelige 
for bestøvning. Derefter bestøves de kunstigt med pollen fra et andet udvalgt plustræ. 
Frøet skal udplantes i afkoms forsøg, så man kan bedømme forældretræemes avlsværdi.

Gødningsforsøg og gødskning i plan
tagerne

Den gødskning, der nu er iværk
sat i mange hedeplantagers tømmer- 
producerende bevoksninger, foreta
ges med en alsidig gødning, hvad 
2 langtidige forsøg har bekræftet er 
nødvendigt for at opnå gode mertil- 
vækster. Det er måske ikke overra
skende, men bør alligevel fremhæves 
på baggrund af, at vore nordiske na
bolande gennemfører betydelige 
skovgødskninger på hårdbund med 
kvælstof alene. Deres forsøgsresulta
ter kan således ikke overføres til dan
ske forhold, tværtimod viser urea- 
forsøget i Dalgas plantage, at den en
sidige N - gødskning på længere sigt

har en negativ effekt, og den må der
for frarådes i de jyske hedeskove.

De økonomiske kalkuler, der ligger 
til grund for den påbegyndte gødsk
ning, viser, at der er tale om en god 
forretning. Tømmerprisen er stærkt 
stigende med dimensionen, og gødsk
ningen betaler sig derfor bedst i æl
dre bevoksninger. Det er fortrinsvis 
her udstrøningen finder sted, og i 
1973 gødedes ca. 150 ha i private 
plantager. I 1974 er der planlagt 
gødskning på ca. 500 ha i private og 
egne plantager. For sidstnævntes 
vedkommende er bevilget 100.000 kr. 
til formålet.
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Der er i mange vestjyske bakkeø- 
områder et iøjnefaldende misforhold 
mellem de afgrøder, der ved hedeop
dyrkning er opnået i landbruget, og 
de mindre produktive bevoksninger 
inden for skovdiget. Kulturforsøgene 
har vist, at plantagernes vækst her er 
begrænset af en udpræget fosforman
gel, som må afhjælpes, hvis der skal 
nås et økonomisk acceptabelt dyrk
ningsresultat.

Alle nykulturer gennem de sidste 
10 år er derfor ved anlægget gødet 
med fosfat, og i Dejbjerg og Gjelle
rup plantager påbegyndtes i foråret 
1974 en systematisk gødskning med 
dette næringsstof til ældre kulturer. 
Til dette formål er afsat 150.000 kr. 
over en 3-årig periode.

Hedeselskabets Plantageregulering

I året 1973-74 har plantageregule
ringen foruden planlægning af 5518 
ha her i landet udført driftsplanar
bejder på ØK’s skovdistrikt i Syd
afrika, NEW SCOTLAND FOREST 
PRODUCTS, omfattende i alt 9713 
ha.

Den hjemlige planlægningsaktivi
tet, der som nævnt omfatter i alt 5518 
ha, fordeler sig med 3927 ha til plan
revisioner og 1591 ha til 1. gangs 
planlægning, hvorved det af planta
ge-reguleringen planlagte areal til 
dato kommer op på i alt 65.607 ha. 
Af årets planareal falder 1928 ha in
den for egne plantager.

Hedeselskabets grangrøntsalg
Salget i 1973-sæsonen androg i alt 

1934 tons, fordelt til træarter såle
des: Rødgran 55 pct., hvidgran 15 pct., 
bjergfyr 26 pct. og andre arter 4 pct.

Vareomsætningen excl. moms be
løb sig til 1.171.000 kr., og grøntet 
kunne afregnes til leverandørerne til

følgende priser: Rødgran 565 kr./ton, 
hvidgran 589 kr./ton og bjergfyr 484 
kr./ton leveret læsset i lastvogn ved 
fast vej i skov eller jernbanevogn på 
afsenderstation.

Hedeselskabets juletræssalg

Det centrale salg af juletræer i 1973 
blev noget mindre end i 1972. Salget 
omfattede godt 51.000 træer og ca. 
53 tons pyntegrønt, hovedsagelig 
nordmannsgran og nobilis,mod 75.000 
træer og 51 tons pyntegrønt i 1972. 
Salget indbragte til gengæld brutto 
godt 730.000 kr. mod 665.000 kr. i 
1972. - Den nedadgående tendens 
skyldes dels at plantagedistrikterne 
mere og mere handler direkte med 
de forskellige opkøbere og dels mang
lende udbud, idet efterspørgslen ikke 
kunne efterkommes, skønt der var 
tale om pæne prisstigninger sammen
lignet med året før.

Trods centralsalgets aftagende an
del i det samlede juletræssalg vil 
denne virksomhed foreløbig blive op
retholdt af hensyn til koordinering af 
salg og priser og som eventuelt for
bindelsesled mellem kunder og plan
tagedistrikterne.

Hedeselskabets virksomhed i Brande
Virksomhedens samlede salg har 

andraget godt 2,5 mill, kr., hvilket er 
en stigning på ca. 15 pct. i forhold 
til 1972-73. Salget af hegnsmaterialer 
o. 1. er steget med ca. 13 pct. og træ
kul og tjæreprodukter med ca. 24 pct.

Produktionen af flagstænger er 
stadigt stigende. Salget af grill-træ
kul er fortsat meget stort, og der for
ventes rekordsalg i 1974.

I/S Skærbæk savværk
I driftsåret 1973 blev der på sav

værket opskåret godt 22.000 m3 mod

152



>

9*

■ V

!-? '

m
-*

Det er store mængder grønt, årligt ca. 1900 tons, som grangrøntsalget 
danske kirkegårde. Fra venstre vises rødgran, hvidgran og bjergfyr.

forhandler

en forventet opskæring på ca. 24.000 
m3. - Arbejdskraftmangel på savvær
ket i en vis periode satte den øvre 
grænse for kapaciteten.

Hedeselskabets maskincentraler

Maskine entr al en i Klosterlund har 
i det forløbne år haft sine maskiner 
fuldt udnyttet, men anlægsstoppet 
for offentlige arbejder har i nogen 
grad vanskeliggjort arbejdsplanlæg
ningen. Der har i årets løb været stor 
interesse for dyb jordbehanding, og i 
det hele taget har interessen for kul
tivering af mindre produktive arealer 
været stigende.

Maskincentralen har anlagt for
skellige sportspladser samt en ride
bane, planeret gamle brunkulslejer 
samt foretaget omfattende rydninger

af gamle hvidgranhegn i Sydjylland.
I samarbejde med entreprenørfir

maet Langberg A/S, Århus, og civil
ingeniør I. Anker Andersen, Køben
havn, har maskincentralen for Post- 
og telegrafvæsenet forgrubbet og 
nedpløj et koaksialkabel på Sjælland,
1 Sønderjylland-Als og ved Holste
bro.

Distrikternes maskincentraler (og 
planteskolerne) har nu i alt af mate
riel 49 traktorer, hvoraf 10 Bristol- 
bæltetraktorer, samt 4 varevogne og
2 lastbiler. Hjultraktorerne standar
diseres fremtidig til et bestemt mær
ke med specielt skovudstyr, og mange 
er forsynet med hydrauliske kraner 
og specielle selvaflæssende udkør
selsvogne foruden plove, kvasskub
bere m. v. Den totale omsætning i 
maskincentralerne har udgjort 2,4 
mill. kr.
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GRUNDFORBEDRINGSAFDELINGEN

I Danmark 

trænger 1/2 

mill, ha til 

dræning
Bortset fra nogle få og meget kor

te perioder har det forløbne år budt 
på særdeles gode betingelser for ud
førelse af anlægsarbejder.

I nogle egne blev dræningsarbej
det dog forsinket, fordi der var van
skeligheder med at fremskaffe ler- 
drænrør. Under indtryk af den van
skelige forsyningssituation søgte 
nogle klienter at dække sig ind ved 
opkøb af et rørlager, og det bidrog 
til at vanskeliggøre teglindustriens 
løbende forsyning af dette marked. 
Vanskelighederne med at fremskaffe 
lerrør har sikkert været en medvir
kende årsag til, at forbruget af plast- 
drænrør er steget. I stadig flere egne 
har der været vanskeligheder med at 
finde dræningsmestre, der var inter
esserede i at påtage sig traditionelt 
drænings- og rørlægningsarbejde.

Der er tale om en ganske klar æn
dring i vilkårene for gennemførel
se af disse anlægsarbejder. Endnu 
for 20-25 år siden var der landet 
over en stor stab af kvalificerede 
dræningsmestre. Tilgangen til er

hvervet bliver stadig mindre, og ef
terhånden som de gamle mestre 
falder for aldersgrænsen eller sø
ger over i et mere stabilt arbejds
område, opstår der vanskeligheder 
med at få arbejdet udført på en so
lid måde og inden for en rimelig 
tid.

Som en følge af nedlægningen af 
mange små virksomheder er der op
stået enkelte større entreprenørfor
retninger, der påtager sig afvan
dingsarbejder. Men beskæftigelsen i 
dette område varierer stærkt fra år 
til år. Det betyder, at entreprenører
ne mere betragter dræningsarbejdet 
som et supplement til anden og mere 
stabil beskæftigelse.

Det må forudses, at vanskelighe
derne med at fremskaffe den fornød
ne kvalificerede arbejdskraft kan til
tage stærkt i de kommende år. Her 
ligger en opgave, der snarest bør fin
des en løsning på.

Afdelingens virksomhed
Hovedparten af grundforbedrings- 

arbejdet er i 1973 videreført efter 
reglerne i lov af 25. marts 1970 om 
finansiering af grundforbedring og 
vandløbsregulering, dog med den væ
sentlige ændring, at lovens bestem
melse om statstilskud bortfaldt pr. 
17. maj 1972 som led i statens spare
bestræbelser.

Loven af 1970 er pr. 1. april 1974 
afløst af lov om grundforbedrings
lån. Efter den nye lov kan der bevil
ges optagelse af grundforbedringslån 
med fortrinspant i penge- og realkre
ditinstitutioner.. Grundforbedrings
udvalgene, der har fungeret i 40 år, 
blev ophævet, og lovens administra
tion er lagt ind under jordbrugskom
missionerne.

Lov om miljøbeskyttelse blev ved-
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Repræsentantvalg til 
Det danske Hedeselskab
1 henhold til Det danske Hedesel
skabs vedtægt skal der i år foretages 
valg af 19 medlemmer af selskabets 
repræsentantskab.

I vedtægtens § 6 hedder det om 
valg til repræsentantskabet:

»12 af repræsentantskabets medlemmer 
vælges for 3 år ad gangen af repræsen
tantskabet, der selv bestemmer, hvornår 
valget skal foregå, og om et eller flere af 
disse valg kan udsættes.

39 repræsentanter vælges blandt selska
bets medlemmer for 6 år ad gangen og 
skal på den tid, valget finder sted, have 
bopæl i følgende kredse: 5 i Nordjyllands 
amt, 5 i Viborg amt, 5 i Århus amt, 3 i 
Vejle amt, 4 i Ringkøbing amt, 3 i Ribe 
amt, 4 i Sønderjyllands amt, 2 i Fyns amt,
2 i Storstrøms amt, 2 i Vestsjællands amt, 
1 i Roskilde amt, 1 i Frederiksborg amt, 1 i 
Københavns amt - København og Frede
riksberg kommuner - og 1 på Bornholm.

Alle selskabets medlemmer er beretti
gede til at deltage i ethvert valg af de 39 
repræsentanter, når de har betalt bidrag 
for det kalenderår, i hvilket valget fore
går, eller er livsvarige medlemmer. Et
hvert medlem har én stemme.

Hvert tredie år afgår henholdsvis 20 og 
19 af de 39 repræsentanter i overensstem
melse med en af repræsentantskabet på 
årsmødet i 1947 fastsat afgangsorden. Gen
valg kan finde sted.

Afgår en af de således valgte 39 repræ
sentanter, inden hans funktionstid er ud
løbet, kan repræsentantskabet vælge et af 
selskabets medlemmer i samme kreds til 
at fungere i tidsrummet indtil det først
kommende almindelige valg i den pågæl
dende gruppe.

Når almindelige valg skal finde sted i 
den efter tur afgående gruppe, sendes der 
med et i august måned udgående hæfte af 
tidsskriftet stemmesedler til alle selska
bets medlemmer, hvorhos der i tidsskriftet 
gives meddelelse om, hvilke repræsentan
ter, der skal afgå, hvor mange der skal 
vælges, og i hvilke kredse disse skal være 
bosiddende, samt om, at der ikke må 
stemmes på flere i hver enkelt kreds, ond 
der skal vælges i denne, og at der kun 
kan stemmes på medlemmer af selskabet.«

En stemmeseddel er kun gyldig, når den, 
udfyldt i overensstemmelse med foranstå
ende og forsynet med tydelig angivelse af 
stemmegiverens navn og bopæl, indsendes 
til selskabets hovedkontor inden den 15. 
september d. å.

Af de 19 repræsentanter vælges 3 i Nord
jyllands amt, 2 i Viborg amt, 3 i Århus 
amt, 1 i Vejle amt, 1 i Ringkøbing amt, 1 i 
Ribe amt, 2 i Sønderjyllands amt, 1 i Fyns 
amt, 2 i Storstrøms amt, 2 i Vestsjællands 
amt og 1 i Frederiksborg amt.

De afgående repræsentanter er:

Nordjyllands amt:
Gårdejer Axel Andersen, Kyvsgård, 9310 

Vodskov.
Sognefoged, husmand Emil Petersen, 9981 

Jerup.
Gårdejer Niels Olesen, Ejerstedvej 84, 9493 

Saltum.

Viborg amt:
Godsejer Herluf Schiitte, Eskjær, 7870 Ro

slev.
Gårdejer Poul Pedersen, Smerup, 7790 

Hvidbjerg, (bor nu i Ringkøbing amt).



Århus amt:
Proprietær Marcus Hansen, R., V. Mølle, 

8660 Skanderborg.
Kammerherre, hofjægermester Chr. Mou- 

rier-Petersen, R., Rugård, 8400 Ebeltoft.
Civilingeniør C. P. Falk, Kalk- og Tegl- 

v ærksl abor at oriet, Teglbækvej 20, 8361 
Hasselager.

Vejle amt:
Gårdejer J. L. Knudsen, 6040 Egtved.

Ringkøbing amt:
Amtmand A. Bach, R. I., 6950 Ringkøbing.

Ribe amt:
Amtsrådsmedlem, gårdejer Erik Rosen- 

stand, Lindbæksminde, Sdr. Fårup, 6760 
Ribe.

Sønderjyllands amt:
Stiftamtmand Jens Pinholdt, K. I. DM., Ri

be Landevej 31, 6100 Haderslev.
Gårdejer Jacob Jørgensen, Brandsbøl, 6430 

Nordborg.

Fyns amt:
Forstander Vagn Fog-Petersen, Hostrup 

Hedegård, 6800 Varde, (bor nu i Ribe 
amt).

Storstrøms amt:
Gårdejer Johs. Hamen, Tårngade 13, Tårn

holm, 4863 Eskilstrup, (blev supplerende 
valgt i 1971).

Nyvalg i stedet for afdøde forpagter H. Fa- 
bricius, Præstø.

Vestsjællands amt:
Godsejer S. Dahl, R., Cathrineholm, 4200 

Slagelse.
Direktør H. Holm Clausen, R., Fjordpar

ken 17, 4300 Holbæk.

Frederiksborg amt:
Proprietær, landbrugskandidat H. S. Al- 

green-Peterse:1. Sperrestrupvej, 3650 Øl
stykke.

I vedtægtens § 5 hedder det, at re
præsentantskabets medlemmer væl
ges blandt selskabets medlemmer ef
ter reglerne i den foran citerede § 6, 
dog kan selskabets tjenestemænd ik
ke vælges til medlemmer af repræ
sentantskabet.

Forslag om nyvalg eller genvalg 
indsendes til Hedeselskabets hoved
kontor snarest og senest den 19. au
gust. -

Forslagene vil blive meddelt og 
stemmesedlerne vedlagt i næste num
mer af Hedeselskabets Tidsskrift, der 
bliver udsendt ca. den 5. september.



taget den 13. juni 1973 og vil træde i 
kraft fra 1. oktober 1974. På en lang 
række områder vil lovens bestem
melser berøre afdelingens arbejde.

Den nye vandløbslov af 26. sep
tember 1973 er undergået betydelige 
ændringer. Hele spildevandsområdet 
er taget ud af loven, og administra
tionen er flyttet fra landbrugsmini
steriet til miljøministeriet.

Gravefri dræning
Blandt vore klienter og andre, der 

har rådspurgt os, har der været en

stigende interesse for at anvende den 
gravefrie dræningsmetode. Baggrun
den herfor er de prismæssige fordele, 
der tilbydes landmændene ved an
vendelse af metoden.

Som det vil fremgå af forsøgsvirk
somhedens beretning, har Hedesel
skabet i et par år beskæftiget sig med 
metoden. Selv om der nu synes at 
tegne sig tendenser i de sammenlig
nende forsøg, kræves der et større 
materiale til en sikker vurdering.

Afdelingen har tillige søgt at ind
samle informationer om den grave-
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Der rørlægges forud for afvanding af de lave arealer syd for Holtegård i nærheden af 
Hjallerup. Afløbet sker til Geråen.
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frie dræningsmetode i forbindelse 
med medarbejdernes stipendieophold 
og studierejser til vore nabolande. 
Det er foreløbig et broget og usikkert 
billede, der tegner sig. I et land som 
England, der har anvendt gravefri 
dræning i mange år, anvendes me
toden overvejende som et supplement 
til en rørdræning med stor lednings
afstand.

Hedeselskabet påtænker at anskaf
fe en maskine til gravefri dræning 
for i en større skala at kunne gen
nemføre undersøgelser over meto
dens anvendelighed på danske jord
bundstyper.

Vedligeholdelse af kommunevandløb
Afdelingen har i det forløbne år 

truffet aftale med nye kommuner om

administration og tilsyn med kom
munevandløb. Aftalerne omfatter en 
samlet vandløbsstrækning på knap 
2000 km.

Det er et vanskeligt arbejdsområ
de, hvori mange og divergerende in
teresser er involveret. Loven fore
skriver, at vandløbene skal holdes op- 
rensede, for at de kan fungere efter 
deres hensigt. Som helhed er det lyk
kedes os at få arbejdet gennemført 
uden voldsomme konflikter, men der 
stilles store krav til vore medarbej
dere om forhandlingsevne og samar
bejdsvilje.

Enkelte af de kommuner, vi har af
tale med, har rejst det spørgsmål, om 
vi ville overtage også det praktiske 
arbejde med oprensningen. Forholdet
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Overfladevand stod ofte højt på grundene i sommerhusområdet Klitten syd for Løk
ken, og det var uheldigt, da der fandtes sivebrønde for kloakvandet. Sundhedsmyn
dighedernes krav om, at grundvandet skal sænkes til 1 meter under terræn bliver nu 
gennemført under Hedeselskabets ledelse.
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I. Fuldførte sager: ha kr. ha kr.
A. Vandløbsreguleninger 125 1580 4.525.971
B. Dræninger .............................. 859 4050 19.894.191
C. Opdyrkninger ........................ 1 213 773.940
D. Forskelligt ............................... 767 442 5.625.142 1752 6285 30.819.244

II. Arbejder under udførelse . 377 2683 15.930.380
III. Sager for kommissioner m. v. . . . 49 843 2.478.900
IV. Sager, der er projekteret

(Arbejdet ikke påbegyndt)
A. Projekteret 1973-74 553 3433 18.470.824
B. Projekteret tidligere 24 200 891.080 577 3633 19.361.904

V. Henlagte sager................................. 407 2498 10.273.647
VI. Sager under projektering . 328
VII. Sager, der er forundersøgt eller besigtiget 4- sager

af forskellig art .......................... 484
VIII. Sager, der er henlagt uden projekt eller udgået.. 20

I al t ............ 3994 15942 78.864.075

er det, at vanskelighederne med at fa 
folk til at påtage sig oprensningsop
gaver bliver stadig større. I enkel
te tilfælde har det været umuligt at 
få gennemført arbejdet. Hedeselska
bet har bestilt oprensningsmateriel 
og har foreløbig truffet aftale med en 
kommune om at bistå ved oprens
ningsarbejdet.

Bliver der udarbejdet nye regler 
for vandløbsvedligeholdelse, som 
den nye miljølov åbner muligheder 
for, og disse regler går i retning 
af mere skånsomme og derfor hyp
pige oprensninger, vil det overho
vedet blive vanskeligt at udbyde 
disse arbejder i entreprise.

Udviklingen kan derfor af flere 
grunde gå i retning af, at der organi
seres en særlig virksomhed med spe
cialudstyr til varetagelse af denne 
opgave. Vi er opmærksomme på, at

der her ligger en vanskelig opgave, 
og vi er parat til at gå ind i for
handlinger med de ansvarlige myn
digheder om vor eventuelle bistand.

Mangeartede opgaver
Også på andre områder benytter 

mange kommuner sig af den bistand, 
vi kan yde, f.eks. ved anlæg af sports- 
og campingpladser, ved byggemod
ning af vandlidende sommerhusom
råder, ved kontrol med spildevands
anlæg og mange lignende opgaver. 
Herunder kan også nævnes et sam
arbejde med to kommuner om pla
ner for udvikling af et område til bå
de landbrug og fritidsanvendelse. 
Denne sag er nærmere omtalt under 
forsøgsvirksomhedens beretning.

Der er afsluttet 1752 sager med en 
samlet bekostning på 30,8 mill. kr. 
mod 2245 og en bekostning på 34 mill, 
kr. i det foregående år.

Oversigt over arbejdsopgaverne 1/4 1973 - 31/3 1974
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Dræningsudgiften pr. ha for de med 
Hedeselskabets bistand udførte ar
bejder har været 4912 kr. I 1972 var 
udgiften 4205 kr.

Der er anvendt plastrør til dræning 
af 456 ha, hvilket svarer til ca. 11 
pct. af det fuldførte arbejde.

Arbejdet i det kommende år.
I det forløbne år er der indgået 

2107 anmodninger om bistand mod 
2542 i 1972 og 2074 i 1971.

yr*
'Wfr.

Ved nedlæggelse al en vandledning fra 
Tolne til Frederikshavn blev mange land
mænds drænsystemer ødelagt. Distrikts
chef Th. Mogensen, Brovst, betragter den 
sump, der opstår, når drænenes afløb stop
pes.

Ved årets slutning har afdelingen 
en beholdning på 577 færdigprojek- 
terede sager omfattende 3633 ha og 
med en overslagssum på 19.3 mill. kr. 
Under projektering er 328 sager, og 
der er en beholdning på 669 uekspe
derede anmodninger. Arbejdsreser- 
veme svarer meget nøje til den be
holdning, der forelå ved årets begyn
delse.

Ud over disse opgaver har afde
lingen aftaler og kontrakter om bi
stand og vejledning på en lang ræk
ke områder. Herunder kan bl. a. næv
nes administration og tilsyn med ca. 
2000 km kommunevandløb, udtag
ning af spildevandsprøver ved ca. 200 
kommunale anlæg og udarbejdelse af 
vandløbsregulativer.

En halv million ha trænger til dræning

Landskontoret for Planteavl har 
ved landskonsulenterne K. Skriver og
J. Hedegård gennemført en landsom
fattende undersøgelse af landbrugs
jordens afvandingstilstand. I sam
menfatningen konkluderes:

En undersøgelse af dræningstilstan
den på 1 pct. af det danske land
brugsareal, udtaget som en repræ
sentativ stikprøve, viser følgende:

På 75 pct. af alle danske ejendom
me er der en større eller mindre 
del af arealet, der trænger til dræ
ning. Øst for Storebælt er der et 
meget alvorligt behov for omdræ
ning af arealer med meget gamle 
dræn.

I gennemsnit for hele landet træn
ger 8 pct. af landbrugsarealet til 
omdræning, 4 pct. til pletdræning 
og 6 pct. til nydræning, d. v. s. i alt 
18 pct., svarende til ca. V2 million 
ha.
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Disse tal bekræfter fuldt ud vore 
vurderinger af den aktuelle situation.

Der er fortsat i dansk landbrug et 
stort behov for en forbedring af kul
turjordens afvandingstilstand.

Den ovennævnte undersøgelse ind
ledes med at konstatere: »Jordens 
dræningstilstand er af grundlæggen
de betydning for mulighederne for 
frit afgrødevalg, rettidig tilsåning, 
hensigtsmæssig jordbehandling og 
ukrudtsbekæmpelse og nogenlunde 
ubesværet færdsel på markerne un
der afgrødernes høstning. Tilsvaren
de vil udbytteniveauet i mange til
fælde blive lavere, når afvandings- 
forholdene ikke er i orden.«

I de sidste 40 år, nemlig fra grund
forbedringslovens vedtagelse i 1933

og til i dag, er der drænet ca. V2 mill, 
ha, altså ganske svarende til det ak
tuelle behov.

Der er formentlig drænet ca. 5000 
ha i det sidste år, heraf 4000 ha med 
Hedeselskabets bistand. Med dette 
tempo vil det altså tage 100 år at få 
denne opgave løst - og længe inden 
den tid er de første af de nye anlæg 
samt mange af anlæggene på det ca. 
1 mill, ha store drænede område, der 
i dag er velafvandet, forældede og 
kassable.

For dansk landbrug ligger der altså 
her en stor opgave, der skal løses, 
og som vil kræve en meget betyde
lig investering. Med en pris for 
dræning på 4000 kr. pr. ha skal der

shv
i«!

m

Ved Ølgod har grundforbedringsafdelingen i forbindelse med et parkanlæg anlagt to 
sner. Her ses opstemning'sværket ved Vardevejen.
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anvendes den nette sum af 2000 
mill, for at få opgaven udført.

Selv om de gunstige nedbørsforhold 
også har nedsat tempoet i anlægs
virksomheden på dette område i vore 
nabolande, kan det konstateres, at 
aktiviteten i disse år er langt større 
hos vore konkurrenter.

Som nævnt har vi her i landet dræ
net ca. 5000 ha i det sidste år. I Eng
land, der har et ca. 9 gange så stort 
landbrugsareal, er der i samme peri
ode drænet ca. 120.000 ha.

Baggrunden for den større inter
esse for gennemførelse af afvandings
arbejder skal bl. a. søges i de gunsti
ge finansierings- og tilskudsbetingel
ser, der tilbydes landbruget i en del 
af vore nabolande. I England kan der 
således opnåes ikke mindre end 60 
pct. tilskud til dette arbejde.

Med den store usikkerhed, der lig
ger i, at investering i dræningsanlæg 
i meget høj grad er påvirket af klima
forhold, priser på landbrugsproduk
ter og muligheder og betingelser for 
finansieringen, må afdelingen vurde-

» a

S«.

$
tt

Vandløb, som er en del af voldgravsyste- 
met omkring Dronninglund slot, er istand
sat efter samarbejde mellem Frednings- 

planudvalget, kommunen og Hedeselskabet.

Gårdejer Viggo Pedersen, Herfølge, beskri
ver, hvordan hans jordstruktur blev øde
lagt af tunge maskiner, da hans mark var 
oplagsplads i forbindelse med bygning af 
et motorvejsafsnit på hovedvej A 2.
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KULTURTEKNISK AFDELING

Uvurderlig

Afdelingen arbejder med: 
Kulturtekniske opgaver, såsom vand
løbsreguleringer, kunstige afvandin
ger (udpumpningsanlæg), inddig- 
nings- og inddæmnings anlæg, og 
vandingsanlæg.

registrering 

af vand og 

afstrømning 

i over 50 år

Spildevandsanlæg, omfattende såvel 
ledningssystemer som rensningsan
læg.
Hydrometriske undersøgelser, d. v. s. 
systematiske målinger af afstrøm
ningsforløbet i danske vandløb og 
hydrologiske opgaver.

Arbejdsopgaverne er henlagt un
der tre distriktskontorer i henholds
vis Viborg, Kolding (med filialkonto
ret i Tønder) og Slagelse samt under 
kontoret for De hydrometriske un
dersøgelser, Slagelse.

Arbejdsopgaver i 1973

1. Kulturtekniske arbejder (vandløbsreguleringer og kunstige afvandinger).

Antal Interesseret Bekostning 
sager areal ha kr.

I. Fuldførte arbejder

II. Arbejder under udførelse

I I I .  Sager under projektering, for 
afvandingsudvalg, vandløbsret og lignende: 
hvortil overslag er udarbejdet (herunder 
skitseprojekter)
hvortil overslag endnu ikke er udarbejdet

IV. Sager under afslutning og forskelligt

V. Henlagte sager 

Kulturtekniske arbejder i alt:

8 2715 8.927.000

10 6358 6.171.500

23 3640 18.929.000
17

50

2

110 12.713 34.027.500

Desuden får afdelingen til stadig
hed en række forespørgsler af vidt 
forskellig art og må i den anledning 
i mange tilfælde foretage undersø
gelser, afgive erklæringer m. v. I 
årets løb har man beskæftiget sig 
med 50 af den slags sager, hvoraf eks

empelvis kan nævnes broerklærin
ger, erklæringer om flodemål, kon
sultationer vedrørende digeanlæg, 
pumpeanlæg, styrt og lignende, ud
arbejdelse af udgiftsfordelinger, re
gulativer o. s. v.
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2. Spildevandsanlæg.
Antal sager Bekostning kr.

I. Fuldførte arbejder ................................................................................  31 23.562.000

II. Arbejder under udførelse ........... ........................................................  28 47.418.450

I I I .  Sager under projektering for vandløbsret 
og lignende,

hvortil overslag er udarbejdet .............................................................  43 57.377.000
hvortil overslag endnu ikke er udarbejdet.............................  66

IV. Sager under afslutning og forskelligt..................................  65

V. Henlagte sager ..................................................................................  19

Spildevandsanlæg i alt: ...........................................................................  252 128.357.450

3. Hydrometriske undersøgelser.
Forskning.

I søer og i de naturlige vandløb fore
tages systematiske noteringer og regi
streringer af vandstand samt vandfø
ringsmålinger, hvorved afstrømnings
forholdene klarlægges. I alt er der til 
dette formål oprettet 139 målestatio
ner.

Rekvirerede opgaver.
Til brug for løsning af særlige hy

drologiske opgaver er der for rekvi
renter i alt oprettet 75 målestationer.

Der er for rekvirenter udført 12 
større undersøgelser samt afgivet 70 
udtalelser om afstrømningsforhold 
m. m.

Endvidere er 6 afvandingspumper 
blevet afprøvet.

mm&m

Bro over Hørmols bæk for en kommunevej, som er udbygget i forbindelse med land
vindingen i Ballum enge.



Sluse i fyldgrav ved Ballum sluse bygget i

Afdelingens aktiviteter i 1973
Sammenholder man oversigten over 

arbejdsopgaver for 1973 med den fra 
1972, ser man, at arbejdsmængden i 
1973 ikke afviger væsentlig fra det 
foregående års.

Eksempelvis havde vi i 1973 for ca.
15.1 mill. kr. kulturtekniske arbejder 
under udførelse, og det tilsvarende 
tal for 1972 var 16,8 mill. kr.

I 1973 havde vi spildevandsanlæg 
under udførelse for ca. 71,0 mill, kr., 
og det tilsvarende tal for 1972 var
81.1 mill. kr.

Inden for det kulturtekniske om
råde må det forventes, at aktiviteten 
inden for de nærmeste år vil stagne
re. Hovedparten af de arbejder til ca. 
6,2 mill, kr., der ved årets begyndelse 
var under udførelse, vil være tilende
bragt i løbet af 1974, og kun få nye 
arbejder vil blive igangsat.

Årsagerne hertil er mange. Først 
og fremmest har landmændene alle-

1971.

rede bragt størstedelen af den vand
lidende jord under kultur, og de po
tentielle muligheder for udnyttelse af 
vandlidende jorder, moser og sumpe 
er få. Desuden er tilskudslovgivnin
gen ophørt, og den miljø- og fred
ningsbetonede lovgivning forhindrer 
eller hæmmer nye sagers iværksæt
telse. Endelig har det vist sig, at den 
væsentlige forbedring af landbrugets 
økonomi, der var en følge af Dan
marks indtræden i Fællesmarkedet, 
ikke har haft en afgørende stimule
rende indflydelse på aktiviteten in
den for afvandingsområdet.

Inden for spildevandsområdet har 
regeringens anlægsstop haft sin 
hæmmende virkning. I stedet for en 
forventet forøgelse i arbejdsmæng
den har vi måttet konstatere en ned
gang på ca. 10-15 pct. Anlægsstoppet 
er foreløbigt forlænget til 1. oktober 
1974. Hvis det yderligere forlænges,
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kan det blive nødvendigt at gennem
føre personalereduktioner.

En udvidelse af arbejdsstyrken in
den for de hydrometriske undersø
gelser har været nødvendig. De mil
jøtekniske opgaver, som gennemføres 
af stat, amter, kommuner og private 
virksomheder, kræver kendskab til 
afstrømningsforhold, vandressourcer 
m. m. Her kommer det store datama
teriale, som hydrometriske undersø
gelser har indsamlet igennem mere 
end 50 år, til uvurderlig nytte. Uden 
dette materiale ville man i dag ikke 
være i stand til rationelt at planlægge 
vandforsyning og vandafledning. Ak
tiviteten for de hydrometriske under
søgelser er omtalt senere i beretnin
gen; men det skal her nævnes, at ar
bejdet i denne afdeling nu rationali
seres og effektiviseres ved anvendel
se af E.D.B.-teknik.

Da formindsket aktivitet på nogle 
områder opvejes af udvidet aktivitet

på andre, har personalebehovet i 1973 
været nogenlunde som i 1972, nem
lig begge år ca. 65 personer. Det øko
nomiske resultat for de to år er også 
nogenlunde det samme.

For at fremme effektiviteten inden 
for grundforbedringsområdet (som 
også omfatter kulturteknikken) er 
retningslinier for samarbejdet mel
lem grundforbedringsafdelingen og 
den kulturtekniske afdeling blevet 
nærmere formuleret i et direktiv. 
Dette pålægger distriktscheferne at 
samarbejde, både for at tilgodese 
kvaliteten af arbejdet, men også for 
at opnå en rationel anvendelse af den 
forhåndenværende arbejdskraft.

Fra 1. april 1974 er samarbejdet 
etableret for det sydjyske område og 
Fyn, og i forbindelse hermed er Fyns 
amt (exclusive Ærø og Langeland) 
overført fra distriktskontoret i Sla
gelse til distriktskontoret i Kolding.

,
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Pumpestation bygget i 1971 som led i afvandingen af Skast, Harres og Borg moser.
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Enkelte sager ved distriktskontorerne
Af de kulturtekniske sager, der er 

fuldført, skal her nævnes:
Kunstiig afvanding af arealer under Fær

geborg i Sjøming sø, omfattende et areal 
på 71 ha og en udgift på 0,25 millioner 
kroner.

Ballum-Skast enge omfattende 1720 ha 
interesseret areal og med en samlet an
lægsudgift på 6,35 mill. kr. blev for så 
vidt angår de kulturtekniske arbejder af
sluttet forrige år, medens man i 1973 har 
færdiggjort de særlige kultiveringsarbej
der på det ca. 210 ha store tilgroede areal.

Foreløbigt regnskab blev fremlagt i au
gust 1973, og det påregnes, at landvæsens- 
kommission afsiger regnskabskendelse i 
sagen i foråret 1974.

Nørreå ( f r a  Dridekær til Revsøgao.rd): Re
gulering og uddybning af Nørreå i Vejle 
og Sønderjyllands amter, omfattende ca. 
294 ha og med en samlet anlægsudgift på 
1,7 mill, kr., blev som planlagt fuldført i
1973. De entreprenørmæssige arbejder blev 
afleveret til lodsejerudvalget i juli 1973. 
Partfordelingsforslag blev fremlagt, og 
regnskabskendelse er afsagt den 12. marts
1974.

Af kulturtekniske arbejder under 
udførelse kan nævnes:

Uddybning af Trend å’s nedre løb om

fattende 182 ha med et overslag 940.000 kr. 
(1972). I det oprindelige projekt blev un
der hensyn til frednings- og fiskerimæs
sige interesser foretaget, mindre ændringer, 
hvorefter arbejdet blev igangsat i novem
ber 1973. Det forventes afsluttet i 1974.

Hvirlå v/ Nørre Ønlev: Regulering og 
uddybning af Hvirlå, omfattende 585 ha 
til i alt 2,27 mill kr., blev påbegyndt sen
sommeren 1972, og arbejdet med ca. 20 km 
vandløb er siden skredet planmæssigt 
frem.

Ved udgangen af 1973 manglede man at 
udføre ca. 6 km rorledninger i den øst
lige ende af området.

Entreprenørarbejdet forventes færdigt 
omkring 1. oktober 1974, og arbejdet med 
udarbejdelse af partfordelingen er vidt 
fremme, idet jordtaksationsarbejdet er ud
ført i marken, således at forslag til part- 
fordeling kan forventes fremlagt i foråret 
1974.

Af udarbejdede kulturtekniske pro
jekter kan nævnes:

Vinkelhage beliggende ved Lemvig fjord 
omfattende dræning og planering til en 
campingplads, der evt. senere kan indgå 
som en del af et større fritidscenter, hvis 
hovedudformning forestås af Lemvig kom
mune i forbindelse med »Scandinavian

V
S

\ ■

'Å
Der udarbejdes projektplan for biologisk rensningsanlæg på Kulturteknisk afdelings 
tegnestue.
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Der tages vandprøve i Ringsted å ud for Hollegaard ved vintertid.

planning and development association« 
(S.P.D.A.),

De planlagte dræningsarbejder m. v. er 
anslået til 483.000 kr., og arbejdet forven
tes gennemført i løbet af 1974.

Spildevandsanlæg
Afdelingen har i 1973 f u l d f ø r t  31 (34) sa

ger til 23,5 (30,6) mill, kr., og ved årets ud
løb var der 28 (38) spildevandssager til et 
samlet beløb på 47,5 (50,5) mill. kr. under 
udførelse.

De tilsvarende tal fra i fjor er angivet i 
parentes.

Forskelligt
Vandplanlægning for Vejle amt

Vejle amtsråd har i december 1973 an
modet Hede-selskabets kulturtekniske afde
ling om at forestå udarbejdelsen af en 
oversigtlig vandplanlægning i samarbejde 
med Vejle amts vandinspektorat.

Baggrunden for denne henvendelse er 
bestemmelserne i den nye vandforsynings
lov (lov nr. 373 af 13/6 1973), hvor der stil
les krav om, at amtsrådet forestår en 
vandplanlægning.

Endvidere bestemmes det i den nye mil
jølov (lov nr. 372 af 13/6 1973) § 18 og 21, 
at tilladelser til at spildevand tilføres 
vandløb, søer eller havet skal meddeles af 
amtsrådet, ligesom primærkommunernes 
samlede planer for spildevandsanlæg og 
rensningsforanstaltninger i kommunerne

skal forelægges amtsrådet til godkendelse.
For at imødekomme disse krav, dør for

udsætter øget viden, har amtsrådet ønsket 
at få udført en vandplan. Denne skal skaf
fe et overblik over foreliggende oplysnin
ger om vandforholdene i Vejle amt, og der 
skal på grundlag heraf udarbejdes prog
noser og oversigtsplaner for den fremti
dige vandforsyning og s pi 1 d e van dsbeh an d - 
ling. Endvidere skal der stilles forslag til 
videregående undersøgelser, hvor sådanne 
måtte være nødvendige.

Arbejdet udføres i et samarbejde mellem 
distriktskontoret i Kolding og Hedeselska
bets hydrometriske undersøgelser, der på 
baggrund af mere end 50 års målinger af 
afstrømninger i de danske vandløb m. v. 
har et værdifuldt grundlag netop for så
danne undersøgelser.

De hydrometriske undei røgelser
De hydrometriske undersøgelser har til 

hovedformål at klarlægge afstrømnings- 
forholdene i Danmark ud fra systematiske 
målinger og beregninger af afstrømnings
forløbet i naturlige vandløb; men de ar
bejder desuden med en række andre op
gaver, som det fremgår nærmere af det 
følgende.

I søer og i de naturlige vandløb foreta
ges notering eller registrering af vand
standen ved i alt 139 målestationer. Ved 
113 af disse udføres foruden vandstands- 
måling regelmæssige målinger af vandfø-
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ringen til bestemmelse af relationen mel
lem vandstand og vandføring.

Desuden foretages ved kysterne registre
ring af vandstanden ved 10 målestationer.

Ud over de løbende registreringer af 
vandstands- og af strømningsforhold har 
de hydrometriske undersøgelser arbejdet 
med en del andre opgaver, der er stillet af 
institutioner, firmaer og enkeltpersoner. 
Desuden bistår de hydrometriske under
søgelser Hedeselskabets andre kontorer.

Blandt disse bemærkes særligt undersø
gelser for Københavns vandforsyning 
(vandføringsmålinger i en række sjæl-

. \v •»'v*
Vandføringsmålestation i forbindelse med 
Thomson-overfald ved motorvejen syd for 
Slagelse. Overfaldshøjden aflæses på ska
laen, der ses til højre. Ved siden skimtes 
skuret, der rummer en registrerende vand
standsmåler.

landske vandløb og vandstandsmålinger i 
sjællandske søer), for Århus kommunale 
værker, for Sønderjyllands amt og Ribe 
amt (vedr. vandstandsforholdene m. v. i 
og ved Tønder- og Ribemarsken), for Aal
borg kommune (vandføringsmålinger i en 
række vandløb ved Aalborg), for Direkto
ratet for Vandbygningsvæsenet (vandstan
den i Limfjorden).

Af nye større undersøgelser fremhæves:
Limfjordsundersøgelsen. Løbende måling 

af ferskvandstilstrømningen tal Limfjorden 
til brug i »Limfjordsundersøgelsen 1973- 
75«, som er en samlet undersøgelse af Lim
fjordens forureningstilstand. Undersøgel
sen forestås af Limfjordskomiteen, og der 
deltager adskillige institutioner. Hydrome
triske undersøgelsers målinger skal dels 
indgå i beregninger af vandskiftot, dels 
indgå i bestemmelsen af stoftilførslen fra 
vandløbene til Limfjorden. Der er i an
ledning af undersøgelsen etableret 7 nye 
egentlige målestationer, og der foretages 
desuden lejlighedsvis målinger på 11 andre 
lokaliteter. Endelig bliver også resultater
ne fra de eksisterende målestationer i om
rådet anvendt i undersøgelsen.

Gudenåundersøgelsen. En undersøgelse af 
vandkvalitet m. v. i Gudenåsystemet, til 
hvilken der er etableret 32 nye målesta
tioner, samtidig med at resultater fra 4 
eksisterende målestationer udnyttes i un
dersøgelsen.

Foruden gennem disse to undersøgelser, 
som indirekte udføres for amtskommuner
ne inden for de respektive områder, er der 
i lighed med de tidligere år foretaget un
dersøgelser direkte for en række amts
kommuner hovedsagelig i form af syste
matiske målinger af vandstanden og vand
føringen ved faste målestationer.

Af nye opgaver for amtskommunerne 
skal nævnes:

Med Vejle amts vandinspektørat er der 
truffet aftale om iværksættelse af en vand
planlægning, som skal udføres i et sam
arbejde mellem amtsvandinspektoratet, 
afdelingens distriktskontor i Kolding og 
hydrometriske undersøgelser. Ved siden af 
vandplanlægningen er aftalt bistand ved 
etablering og drift af målestationer til 
løbende bestemmelse af vandføringen. Sta
tionerne forventes oprettet i 1. halvdel af 
1974.

For Ringkøbing amt er der stillet for
slag til etablering af målestationer til lø
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bende bestemmelser af vandføringen. De 
første stationer forventes oprettet i løbet 
af 1974.

For Københavns vandforsyning samt 
Vestsjællands og Storstrøms amtskommu
ner er der påbegyndt løbende undersøgel
ser af vandføringen i Suså, Lilleå og Tor- 
pekanalen ved i alt 7 målestationer. Un
dersøgelsen skal bl. a. tjene til at vise, om 
der efter gennemførelsen af en planlagt 
større grundvandsindvinding sker påvirk
ning på afstrømningsforholdene inden for 
oplandet.

I forbindelse med den internationale hy
drologiske dekade sker der ved et samar
bejde mellem en række videnkabelige in
stitutioner undersøgelser af alle faser i 
vandets kredsløb på to udvalgte områder 
i Danmark (Karup-området og Stevns-om- 
rådet). Udgifterne til disse undersøgelser 
dækkes ved finanslovbevillinger til de del
tagende institutioner. Hedeselskabets an
del i markundersøgelserne består i må
linger af afstrømningen, dels i hovedvand
løbene, dels i forskellige mindre tilløb, ved 
i alt 15 målestationer.

I forbindelse med den hydrologiske de
kade er desuden 6 afstrømningsstationer i 
større vandløb udvalgt til at indgå i det 
internationale net af dekadestationer. Dis
se stationer er genstand for et særligt in
tensivt observationsarbejde for at sikre 
resultater af stor nøjagtighed. Resultater
ne publiceres i den fællesnordiske serie 
Hydrological Data - Norden, IHD Sta
tions, hvoraf det første bind omfattende 
årene 1965-69 er udsendt, og det følgende 
er under udgivelse. Foruden afstrømnings- 
data indeholder bogen data vedrørende de 
øvrige faser af vandets kredsløb samt for 
hydrokemi.

Bearbejdelsen af resultaterne fra måle
stationerne i de repræsentative områder 
er i gang, og der er truffet forberedelse til 
en publicering sammen med resultaterne 
af de undersøgelser, som de andre delta
gende institutioner udfører inden for de 
repræsentative områder.

Vi har i forbindelse med deltagelse i 
dansk hydrologisk dekadekomité medvir
ket ved udarbejdelsen af et programud
kast for dansk deltagelse i International 
Hydrological Programme - et internatio
nalt samarbejde inden for hydrologien, 
som organiseres af UNESCO og skal afløse 
IHD, når dennes periode udløber.

Der er i 1973 anskaffet et minicomputer- 
anlæg - fabrikat WANG, model 2200 B, og 
bearbejdelsen af observationsmaterialet er 
nu under omlægning til EDB. Systemer 
og programmer til den rutinemæssige be
handling af mark observationerne er udar
bejdet i foreløbig udgave og taget i brug 
i det daglige arbejde.

Det forventes, at overgangen til EDB vil 
muliggøre, at materialet fra det stærkt 
forøgede antal målestationer kan bearbej
des uden væsentlig forøgelse af det per
sonale, der er beskæftiget med disse opga
ver, og at resultaterne af bearbejdelsen 
samtidig vil kunne ligge færdige betyde
ligt hurtigere.

4*'V

't -■

Thomson-overfaldet fra foregående side 
set nedefra.
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Næste årsmøde 
i Haderslev
Fem nye medlemmer valgt til 
repræsentan tskabet

I forbindelse med årsmødet den 25. 
juni i Aalborg blev fem medlemmer 
nyvalgt til Det danske Hedeselskabs 
repræsentantskab.

Det var fhv. landbrugs- og fiskeri
minister Chr. Thomsen, Viborg, som 
tidligere har været medlem, men 
måtte udtræde i sin ministertid.

Formanden for Hadsten Landbo
forening, proprietær E. Bach Andrea
sen, Hadsten.

Amtsborgmester J. P. Fisker, Oden
se.

Amtsrådsmedlem, forpagter Sv. 
Jørgensen, Bispegården, Lejre.

Planteskoleejer H. Paludan, Klar
skov ved Vordingborg.

Genvalgt som formand for repræ
sentantskabet blev kammerherre, 
godsejer Chr. Mourier-Petersen og 
som næstformand fhv. fiskerimini
ster, folketingsmand J. Risgård 
Knudsen. Som formand for bestyrel
sen genvalgtes direktør A. W. Niel
sen.

Til revisor valgtes revisionsfirmaet 
C. Jespersen, Århus, ved statsautori
seret revisor Kai Hammer-Pedersen.

Det blev vedtaget at hæve med
lemskontingentet til Det danske He
deselskab fra 10 til 20 kr. årligt fra 
1. januar 1975. Kontingentet for livs
varigt medlemsskab vil fortsat være 
200 kr.

Repræsentantskabet vedtog at hol
de årsmøde 1975 i Haderslev.

To udenlandske gæster fra beslæg
tede selskaber overværede årsmødet.

Det var direktør dr. ir. J. A. H. Hen
driks fra Det kongelige nederlandske 
Hedeselskab og direktør W. Elsrud 
fra Det norske Skogselskap.

*

Beretningen om årets gang blev af
lagt af direktør K. Sandahl Skov, af
delingschef S. Grosen og afdelings
chef N. Venov. Såvel modet som den 
følgende forhandling blev ledet af re
præsentantskabets formand, kam
merherre, godsejer Chr. Mourier-Pe
tersen, Rugård.

Landinspektør Knud Møller, År
hus, mente, at Hedeselskabet i nogen 
grad selv var skyld i den usaglige 
kritik, som rettes mod det. Det skyl
des, at selskabet giver en for kortfat
tet beskrivelse af projekterne. Der 
savnes en videregående analyse af 
anlægsarbejders indvirkning på om
givelserne. Dette krav opfyldes dog i 
Hedeselskabets landskabsanalyse i 
Nørreådalen. Kn. Møller påpegede, at 
initiativet til analysen var taget i 
1971 af landskabsarkitekt Jørgen 
Jensen, Århus, og at der da blev ned
sat en initiativgruppe.

Konsulent Lars Bonding, Viborg, 
takkede Hedeselskabet for planen 
over Nørreådalen. Den kan danne 
forbillede for lignende undersøgelser 
ker i landet, og det er prisværdigt at 
også omkostningerne er taget i be
tragtning under planens udarbejdel
se. Fra mange sider er der udtrykt 
anerkendelse for dette skitseprojekt.

Gårdejer Holger Hansen, Stubbæk, 
håbede, at der - også ad politisk vej 
- kan skabes stemning for, at der 
skal drænes mere.

Direktør K. Sandahl Skov sagde til 
Kn. Møller, at det altid er bestilt ar
bejde, Hedeselskabet påtager sig. 
Rekvirenten skal betale for bistan
den, og derfor udarbejdes projekter
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ne i overensstemmelse med lovens 
vilkår, og heri stilles der ikke krav 
om en sådan videregående analyse.
K. Sandahl Skov betegnede planlæg
ningen i Nørreådalen som en spæn
dende opgave og håbede, der blev 
mulighed for at gå videre med den.

Folketingsmand Sv. Haugård, Ski
ve, takkede for en fortrinlig beret
ning, der vidner om, at Hedeselska
bets virksomhed er en anden og bed
re, end der fra nogle sider gives ud
tryk for. I beretningen er omtalt 
arealanvendelsen, som er et vigtigt 
spørgsmål - også af politisk række
vidde. Grundforbedrings arbejdet har 
ikke medvind og derfor er de herom 
givne oplysninger nyttige. Hvis der 
på lokalt plan rejses usaglig kritik af 
Hedeselskabet, må det være repræ
sentanternes opgave at tilbagevise 
den.

Proprietær O. U. Jepsen, Eskjær, 
understregede, at den nævnte kritik 
ofte har et hysterisk islæt. Land
brugsjorden - også i global forstand 
- bliver i fremtiden noget af det vig
tigste, vi kommer til at beskæftige os 
med. I Nordjylland skal der foreta
ges en bonitetsanalyse i lighed med 
den bornholmske. Mange kræfter vil 
søge at »mave« sig ind på en sådan 
analyse, som bør være så objektiv 
som muligt. Der vil også blive brug 
for bistand fra Hedeselskabet, som vi 
håber vil gå ind i et positivt samar
bejde.

Godsejer A. Olufsen, Quistrup, 
pointerede, at der var behov for land
skabsplanlægning og henviste til Sve
rige, hvor f. eks. satelit-byer så vidt 
muligt bygges på udyrkbar jord. I 
Danmark lægges byudvidelser ofte 
på den bedste jord. A. Olufsen pege
de i den forbindelse på Vestskoven 
ved København og på byplanlægning 
i hans egen hjemkommune Struer.

Gårdejer N. J. Skytte Lauridsen, 
Smidie, sagde, at med i bonitetsun
dersøgelsen, som skal foretages i 
Nordjylland, hører også højspæn
dingsledningerne med strøm fra Nor
ge. I klitlandskabet er de lagt ned i 
kabler, men føres over landbrugsjor
den på master til gene for landbrugs
arbejdet. Skytte Lauridsen ønskede, 
at Hedeselskabet med jævne mellem
rum skulle samle sine repræsentanter 
amtsvis til orienterende møder og 
mente, at Hedeselskabet skulle have 
sæde i fredningsplanudvalgene. Han 
spurgte, om der var et modsætnings
forhold mellem Hedeselskabet og 
statsskovvæsenet.

Kgl. Skovrider A. Hviid, Stendal
gård, mente, at et gammelt modsæt
ningsforhold mellem de to institutio
ner var overvundet og erstattet af 
sund kappestrid. Han efterlyste en 
redegørelse for de forhandlinger, der 
har været ført mellem statsskovbru
get og Hedeselskabet om eventuelle 
muligheder for rationalisering ved et 
nærmere samarbejde.

Afdelingschef, skovrider S. Grosen 
sagde, at en undersøgelse havde vist, 
at der ikke lå væsentlige besparelser 
i et udvidet samarbejde.

Direktør K. Sandahl Skov fandt 
forslaget om regionsmøder med sel
skabets repræsentanter så godt, at det 
bør tages op allerede til efteråret.

*

I årsmødets program var indlagt en 
ekskursion nordenfjords. Deltagerne 
besøgte Pindstrup Mosebrug og Dam
mosegård i St. Vildmose. I Vildmo
sen var der også lejlighed til at se et 
rørrensningsanlæg og en moderne 
drængravemaskine i funktion. På 
Dalgård i Tolne skov blev der vist en 
3-furet plantemaskine i arbejde og et 
nyt væksthus under opførelse.
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Museet i
Kongenshus 
for hedens
opdyrkere 
er åbnet

Gæster fra de fleste egne af Jylland, i 
alt 180, var den 18. maj stævnet til Kon
genshus Mindepark for at deltage i ind
vielsen af det nye museum, der skal vise 
træk fra hedepionerernes daglige liv tillige 
med eksempler fra hedens plante- og dy
reliv.

Deltagerne var Hedebrugets tidligere lo- 
kalforeningsformænd og repræsentanter 
for de institutioner, der har støttet opfø
relsen og indretningen af museet.

Da Mindeparkens formand, folketings
mand Jens Foged, var ramt af sygdom, var 
det næstformanden, hofjægermester, gods
ejer A. Olufsen, Quistrup, som takkede 
Fonden til Fædrelandets Vel og Tuborg- 
fonden for tilskud på henholdsvis 80.000 og 
100.000 kr., Århus naturhistoriske Museum 
for hjælp ved museets indretning, Hede
selskabet for støtte af praktisk art og 
håndværkerne for veludført arbejde.

Museet, sagde A. Olufsen, er en intro
duktion til et besøg på heden og til for
ståelse af hedebøndernes liv, en flittig til
værelse, der ofte sluttede med en alder
dom i betryggede kår. Heller ikke direk
tør N. Basses indsats for Mindeparken må 
glemmes.

Forfatteren mag. art. Peter Seeberg, Vi
borg, fortalte om sit møde med gamle he

debønder på Viborg-egnen og gengav træk 
fra M. A. Goldschmidts folkelivsskildrin
ger, hvor forfatteren med sin psykologiske 
indsigt har formået at afvinde hverdags
livets begivenheder interesse.

Peter Seeberg påpegede, at hedens be
boere var stædige og sindige. De brækkede 
hedens al, men også ofte deres egen ryg. 
Deres tilværelse var dog ikke udelukkende 
arbejde. De havde sjælelig styrke til også 
at leve et liv, så det kunne indføjes i vor 
litteratur og historie, og de deltog i væk
kelser, som var med til at øve indflydelse 
på vort religiøse liv.

Hedebondens historie er ikke afsluttet. 
Nye træk inddrages næsten dagligt i den 
hastige omstillingsproces, landbruget gen
nemløber.

Direktør A. W. Nielsen, De forenede 
Bryggerier, sagde, at ved museets indviel
se var der god anledning til at takke dem, 
der værner om de værdier, som fremsy
nede mænd skabte i Kongenshus Minde- 
park: et varigt minde om hedepionererne, 
de flittige mænd og kvinder, der kan være 
et forbillede for os.

Uden historie ingen fremtid - det nye 
museum er et udtryk for dette syn. Fra 
Fanden til Fædrelandets Vel og fra Tu- 
borgfonden skal der rettes en tak til dem, 
der har forvaltet midlerne, og hertil knyt
tes et håb om, at de vil holde det levende 
og interessant i fremtiden.

Gårdejer Anton Clemmensen, Ilskov, op
lyste, at han for 60- år siden vendte sin 
første fure i heden, og at han som barn 
havde set sin moder stå i mergelgraven 
og grave mergel. Han mindedes med tak 
de tilskud, Hedebruget 1 30’eme ydede til 
hédeopdyrkning. Et kontant tilskud på 50 
kr. svarede til, hvad en fed ko kostede! 
Hvis de gamle dyder havde stået mere i 
forgrunden i dag, havde det ikke set så 
towligt ud, som det gør.

Oprettelsen af Kongenshus Mindepark, 
og nu også af museet, sagde Anton Clem- 
meinsen, er et dejligt minde for hedebon
den.

Siden indvielsen af museet har Spare
kassen Midtjylland skænket 10.000 kr. til 
Kongenhus Mindepark.
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For 55 år siden fremstillede 
FIAT sin første seriefabrikerede 
traktor.

Lige siden har FIAT og 
landbruget gjort fremskridt sammen.

Vi er i dag en af Europas 
førende producenter på området.

Vi betjener alle slags landbrug 
med den mest komplette 
traktor-serie: over 50 forskellige 
modeller.

Hvordan er vi nået så vidt?
Fordi vi er en del af FIAT - 

gruppen. Når landbruget bliver mere 
og mere effektivt, skal der en 
verdensomspændende fabrik med 
alle sine kræfter til for at holde sig

på toppen.
Når vi ved noget om landbrug 

i dag, ligger det i sagens natur - vi 
har indhøstet erfaringer siden 1919.

Hvad betyder det for Dem som 
dansk landmand?

Blandt andet at De kan få en 
driftssikker traktor samt være sikker 
på veludbygget reservedelsdækning 
og god service. Fordi FIAT 
forhandlernettet tæller nogle af 
Danmarks største og mest erfarne 
landbrugsmaskinforhandlere.

Derfor er FIAT en af de mest 
solgte traktorer herhjemme og 
fortsat på vej op...

mm
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HEDESELSKABETS LABORATORIUM
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

n

Laboratoriets
atomabsorptionsflammespektrofotometer

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.

Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske Jordbundsanalyser 

Drikkevandsanalyser

Analyser af spildevand og vandløbsvand 

Analyse af kalk, mergel og brændsetsstoffer 

I øvrigt mange arter 

af kemiske og fysiske analyser

□
Spørg
SPAREKASSEN

Hulkjærhus
Planteskole

Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV, 
LÆHEGN OG HAVE

PINDSTRUP SPHAGNUM
leveres i følgende sortimenter og størrelser:

FIN......................................................... Poser å 430 l og 200 l
MELLEMFIN ....................................... Poser å 400 1
GROV ...................................................  Baller å 520 1
PINDSTRUP/PLUS, næringsberiget Poser å 200 1
LØS USORTERET ............ .................. Poser å 100 1 og

vognlæs, min. 25-35 m8

FÆRDIGBLANDING 1 ......................  Poser å 400 1
FÆRDIGBLANDING 2 ......................  Poser å 200 1

PINDSTRUP MOSEBRUG A/s
PINDSTRUP
8550 RYOMGAARD TIL (06) 39 61 00

_ — -’Vs S&NSK FRØHANDEL

TRI FOLIUM - SILO
Taastrup Tlf. (01) 99 0011 Grenaa Tlf. (06) 32 05 00 
Randers Tlf. (06) 42 22 00 Nakskov Tlf. (03) 92 08 25 
Køge Tlf. (03) 6511 43 Middelfart Tlf. (09) 41 04 00



SPAREKASSEN

sds

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

S K Æ R B Æ K  P L A N T E S K O L E
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50 .
Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende

Diana
skovtjære

Skovtjære 433

123 S

Musetjære

Arbinol

Natriumnitrit

Specialmonterede
Gloria-sprøjter

v. skovrider Tage Hansen 

4840 Nr. Alslev 

tlf. (03) 83 44 96

HELOMVIKLEDE
DRÆNRØR

Løser problemer med 

vandindstrømning og 

tilstopning.

FILTAN plasticdrxnrør leveres med forskellige typer 
filterbeklxdning alt efter de stedlige grundforhold. Ogsi

ANTOC FILTER MOD OKKER - Ring efter oplysninger.

Godkendt efter DS/R 2077

Dybbøl Import ^Export Ajs
Konsulent J. N. Hess ■ Privat tlf. 04 - 46 14 63 

TVÆRVEJ ■ DYBBØL • TELEFON 04-42 54 38 
6400 SØNDERBORG

I/S Hage & Simony 
Skovadministration

Pris fuld adm. 50-80 kr./ha/år 

Oremandsgård 4735 Mern

Skovrider J. Simony (03) 79 61 28 

Skovfoged P. Kofoed (03) 71 63 47 

Kontor (03) 79 60 09

Vestjyllands
Mergelforsyning

Moderne grab-materiel til rådighed
Levering af højprocentlig mergel fra egne lejer
Jordbrugskalk og pulveriseret kalk i fine kvaliteter 
fra Hillerslev og MJels kalkværker

Alle oplysninger og tilbud hos:
Andelsselskab Trier Høj, formand, Vostrup, Lønborg, tlf. (07) 37 40 43

Udnyttelse af lokale lejer
Karl Bloch-Nlelsen, kasserer, Billum, tlf. (05) 25 82 66
Chr. Siersbæk, næstformand, Skjern, tlf. (07) 35 03 96

og tilrettelægning af D. Br. Olsen, driftsleder, Ringkøbing,
mergelleverancer tlf. (07) 32 05 61 og 32 01 66
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Findelt

85 % Faxe jordbrugskalk

A K T I E S E L S K A B E T

FAXE KALKBRUD
Fraderiksholmi Kanal 16 1220 København K Talafon (01) 13 75 00

Dansk Plantage- 
forsikringsforening

Det gensidige 
forsikringsselskab

tegner forsikring for genplant- 
nlngsværdlen for nåletræsplan
tager overalt i Danmark. - Ind
skud én gang for alle 2 kr. pr. 
ha, dog ikke under 5 kr. pr. 
forsikring.

Arlig præmie og maksimum
erstatning:

0,75 kr. pr. ha___  1050 kr.
1,00 kr. pr. ha___  1400 kr.
1,50 kr. pr. ha___ 2100 kr.
3,00 kr. pr. ha___  4200 kr.

Vedtægter og indmeldelsesblan
ketter ved henvendelse til 

FORENINGENS KONTOR 
I VIBORG

Telefon (06) 62 61 11

Forsikrings
aktieselskabet National

tegner forsikring for trasmasse- 
værdlen I nåletræs-plantager 
overalt I Danmark - den nød
vendige supplerende forsikring 
for træmassens stadig voksende 
værdier.

Alle oplysninger fås hos Natio
nals hovedagentur, samtlige in
spektorater eller ved direkte 
henvendelse til

HOVEDKONTORET

Forsikringshuset 
Holmens Kanal 22 

KØBENHAVN K 
Telefon (01) 15 75 65

Viborg Vort udaalg

Andels- bringes

Svine- 1 erindring

slagteri Tlf. 62 00 88

HOLSTEBRO
BETONVAREFABRIK^

Holstebro telf. (07) 42 00 03 
42 07 88

Alt i betonvarer 
indenfor

Dansk ingeniørforenings 
normer

samt specialopgaver, 
f. eks. spunsplanker

REGIM
MEDl

'* '-i

• ii"

iLm

VANDINGSANLÆG
OMGÅENDE LEVERING

Ønsker De?
-*■ Gennemført kvalitet 
It Lette og stærke rør

De hurtige og robuste koblinger 
Sprinklere, der vander Jævnt 

* Sagkyndig og reel projektering 
+ Anlæg, hvortil reservedele hurtigt kan skaffes,
+ fordi det er dansk arbejde

DANSK VANDINGS INDUSTRI
Snoghøj pr. Fredericia tlf. (05) 952211

Henvend Dem 
om brochure 
og tilbud
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Sine forsikringer tegner man i

NORDISK ULYKKE
Grønningen 17 - København K Telefon Min. 81 11

Porositrør
Det moderne drænings

materiale

for vanskelig dræning

DANSK POROSIT A/<
Telefon (06) 14 22 22 

Strandvejen 96 . Arhus C 

Øst for Storebælt: 
JYSTRUP

Telf. Ortved 03628-300

• AVERTER I HEDESEL- •

• SKABETS TIDSSKRIFT •

Drænrør A/S De forenede Teglværker

Mursten Lysbro Teglværk . Paarup Teglværk

Tagsten K 21
Romadæk

T E G L V Æ R K E R N E S  S A L G S K O N T O R
S I L K E B O R G  a. m. b. a. - Torvet 14 - Tlf. (06) 821200

fornuftig Hovedkontor:
forsikring Rådhuspi. 14,1583 København V.

NYE DANSKE LLOYD
Tlf. (01)15 0642
Lokalkontorer:

NYE DANSKE LIV Overalt i landet

P R I N S E N S  B R I G
ev» J-riøk pi



HEDESELSKABE1
har erfarne konsulenter, som kan 
vejlede teknisk og juridisk, når det gælder 
dræning, rørlægning af grøfter, 
uddybning af vandløb og miljøteknik.

Undgå på den måde fejlinvesteringer og 
lovovertrædelser.

er
:

Sfl? ;mi

Hedeselskabets nye automatiske drængraver i maleren Johs. Bæchs streg

Hedeselskabet har distriktskontorer i

Brovst, Aalborg, Viborg, 0. jølby, Videbæk, Århus, 
Varde, Kolding, Vejle, Haderslev, Tønder, Aabenraa, 
Odense, Slagelse, Roskilde, Næstved og Nykøbing F.

og filialkontorer i

Aars, Svendborg, Hillerød, Rønne, Rønde, Sønder' 
borg, Nakskov, Hjørring, Dybvad og Karise.




